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Enkelband voor criminele jeugd
Als jongeren in detentie zitten, raken ze achter op school, wordt hun sociale leven onderbroken en verliezen ze 
misschien hun (bij)baantje. Dit kan  voorkomen worden door de inzet van elektronische controle. Elektronische 
controle helpt om structuur en regelmaat in een leven van een jongere te krijgen en vermindert de kans op terugval 
in slechte gewoontes. Ook beschermt het slachtoffers en is het een innovatie waarmee de reclassering beter kan 
controleren of de bijzondere voorwaarden worden nageleefd.
Criminele jongeren, jongeren met een hoog risicoprofiel en jongeren die veel delicten plegen komen  in aanmerking 
voor  dit soort controle.

Elektronische controle voor jeugd kan door officieren van justitie vanaf 1 april 2014 aangevraagd worden bij het 
Loket Elektronische Controle (dat vanaf vorig jaar aanvragen verwerkt voor volwassen). Aanvragen bij het loket 
worden onderzocht door de Raad voor de Kinderbescherming die adviseert of elektronische controle voor een 
jongeren wenselijk en verantwoord is. Ook de jeugdreclassering en Reclassering Nederland zijn hierbij betrokken. 
De Raad kan ook zelf besluiten om een haalbaarheidsonderzoek te starten en verwerkt de uitkomsten hiervan in 
haar advies aan het Openbaar Ministerie.
Linda Dubbelman, landelijk jeugdofficier: ‘Elektronische controle voor jongeren fungeert tijdens het toezicht als 
stevige stok achter de deur.’ Foto: Eelco Hofstra
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De Amsterdamse burgemeester
Eberhard van der Laan viel van zijn stoel toen hij 
hoorde dat ieder jaar 120.000 kinderen mishandeld 
worden, en zelfs 50 keer met dodelijke afloop. Tijd 
voor actie! Hij werd voorzitter van de Taskforce 
Kindermishandeling & Seksueel Misbruik en biedt 
de kinderen een ‘last resort’. Ze kunnen letterlijk 
aanbellen voor hulp en een glaasje appelsap. Zijn 
volgende missie? ‘Alle vierhonderd burgermeesters 
meekrijgen in deze rol.’ 
 Eberhard van der Laan over kindermishandeling

De aanhouding van demonstranten, 
signalering van een drone boven het Rijksmuseum, 
verdachte wapens op het station en valse identiteit 
van een Duitse dame. Het zijn slechts vier 
voorbeelden van gebeurtenissen tijdens de Nuclear 
Security Summit. Voor het eerste werkten zoveel 
collega’s samen aan één operatie. In opperste  
staat van paraatheid zorgden de OM’ers dat de top 
veilig verliep.  
 Over drones, delegaties en demonstranten

De bewoners van Culemborg hielden hun 
deuren angstvallig op slot en durfden niet meer met 
de politie te praten. Zo’n 250 inbraken werden er 
gepleegd tijdens de inbraakgolf in 2012-2013. 
Officier Jeroen Kuipers pakte de zaak rigoureus aan 
en rolde de zes kernleden van een criminele 
jeugdgroep op. Aandacht voor de slachtoffers vindt 
hij belangrijk. ‘De groep heeft geen enkel berouw 
getoond en is zo respectloos te werk gegaan.’ 
 De impact van een inbraakgolf in Culemborg

Mishandeling en misbruik van kinderen móet stoppen

Als je beseft hoeveel kinderen jaarlijks in ons land mishandeld, misbruikt of 
vermoord worden, kun je niet anders dan de mouwen opstropen en heel hard  
aan het werk gaan.

Niet dat professionals in de strafrecht- en de zorgketen dat niet doen. 
Integendeel, met veel passie en betrokkenheid wordt langs de lijnen van 
repressie en preventie lokaal aan de veiligheid van kinderen gewerkt.

Er ontstaan ook nieuwe vaste en fluïde samenwerkingsverbanden, waarin 
verschillende disciplines bij elkaar komen en zich verenigen op dat ene gemeen-
schappelijk doel, de veiligheid van kinderen. De Taskforce Kindermishandeling en 
Seksueel misbruik, onder voorzitterschap van Eberhard van der Laan, monitort 
de prestaties van de departementen van V & J en VWS op dit terrein en jaagt 
partijen aan.

Er zijn ook worstelingen. De (beperkte) informatie-uitwisseling tussen de 
verschillende professionals en ook het lokale bestuur roept veel vragen op  
en belemmert een effectieve doorontwikkeling. Er is geen alomvattend 
kwaliteitskader en multidisciplinaire opleidingen worden gemist.

De samenleving verandert: van top-down naar bottom-up, van verticale zuilen 
naar multidisciplinaire horizontale verbanden, verschuivingen van landelijk naar 
regionaal naar lokaal en met toenemende inbreng van burgers. De professionals 
roepen nu om bovendepartementale regie. Niet om landelijk te sturen, maar om 
lokaal te steunen en te faciliteren. Ik zou zeggen: participatieoverheid, sta op!
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En ja, dan gaat hier, aan de Amstel 1, 
letterlijk de bel. Onze portiers weten 
als er een kind komt: niet wegsturen, 
maar aan de appelsap zetten. De 
GGD steunt dit fantastisch. Want er is 
een team bij de GGD dat dit feitelijk 
gaat doen. Maar als ik er ben, doe ik 
dat glaasje met het kind. Gewoon 
dwars door alles heen. Dat helpt die 
professionals om die organisatie 
daar naar te richten en het onder-
streept de ernst van de situatie. 
Ook in het Genootschap van 
Burgemeesters heb ik de omvang 
van het probleem geschetst. “Dat het 
zó vaak misgaat!”, reageerde men. Ik 
denk dat we ze alle vierhonderd gaan 
meekrijgen in de “last resort”-rol. In 
sommige gemeenten gebeurde het 
al. In Rotterdam had Opstelten al 
een kinderconsul.’

Uw taskforce jaagt aanpakken aan 
en monitort. De laatste tijd stort uw 
club zich zélf op “zorgwekkende 
dossiers”. Vanwaar die verschui-
ving?
‘Die kwam toen we weer geconfron-
teerd werden met een kind dat 
overleden is aan de gevolgen van 
mishandeling. Toen sms’te procu-
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Eberhard van der Laan wil dichter op kindermishandeling zitten

DAT WE HET LATEN GEBEUREN’

‘RAAR 

Met mishandelde kinderen drinkt hij appelsap. Advocaten hebben 

volgens hem bij vechtscheidingen vaak ‘de verkeerde attitude’. En 

OM’ers ‘onderschatten hun geweldige status in de samenleving’. 

Interview met Eberhard van der Laan, voorzitter van de Taskforce 

Kindermishandeling & Seksueel Misbruik.

‘Een grote groep pesters is ooit 
gepest. Een grote groep van de 
mishandelaars heeft zelf een 
problematische jeugd gehad. Een 
grote groep misbruikers is ooit 
misbruikt. Je bent als samenleving 
toch een beetje achterlijk als je die 
wetenschap niet aangrijpt?’ 

Ambitie druipt er bij de 
Amsterdamse burgemeester vanaf. 
Uiterst serieus neemt de ongedul-
dige Eberhard van der Laan zijn 
voorzitterschap van de Task Force 
Kindermishandeling en Seksueel 
Misbruik, zegt hij aan de driehoekige 
tafel in zijn werkkamer in het 
Stadhuis. 
Van der Laan kent zijn taskforce-
taakveld. Weet dat seksueel mis-
bruik “slechts” drieduizend keer per 
jaar voorkomt. Dit is alleen het 
aantal dat is gemeld door de 
informanten. Het gaat hier dus om 
het aantal zichtbare gevallen van 
seksueel misbruik. Het zal in 
werkelijkheid veel vaker voorkomen, 
zo blijkt ook uit zelfrapportagestu-
dies. Maar kindermishandeling: 
hónderdtwíntigdúizend keer. ‘Meer 
dan de Arena en de Kuip vol. Van 

fysieke mishandeling tot verwaarlo-
zing. Allemaal heel heftig. Wist u 
dat vermoedelijk zo’n vijftig keer 
per jaar mishandeling een kind het 
leven kost? Toen ik dat hoorde, viel 
ik van mijn stoel.’
Het probleem mág niet in deze 
omvang blijven bestaan, meent hij, 
en burgemeesters moeten er 
bovenop zitten. ‘Als last resort voor 
mishandelde kinderen.’

Hoe letterlijk mogen we dat “last 
resort” nemen?
‘Heel letterlijk. Wij denken dat een 
vrij grote groep kinderen die thuis 
wordt mishandeld, met zijn ziel 
onder zijn arm loopt. Thuis praten 
ze er niet over en op school 
bespreken ze het ook niet. 
Ónverdraaglijk, als je bedenkt om 
wat voor wezentjes het gaat. Maar 
bij wie kunnen die kinderen dan 
terecht? Toen ontstond het idee – 
overigens van ex-taskforcelid Frans 
Heeres – dat die kinderen mis-
schien naar de burgemeester 
zouden kunnen gaan. Dan zorgen 
wij burgervaders en –moeders 
ervoor dat ze in goede handen 
terecht komen. 

Eberhard van der Laan:

‘120.000 keer 
kindermishandeling. 
Meer dan de Arena 
en de Kuip vol.’



raar dat we voor de apen in Artis 
gekwalificeerde, opgeleide verzor-
gers organiseren, terwijl kinderen 
gewoon in elk gezin geboren 
kunnen worden.”
Dat was 1860. Sinds die tijd is er 
veel verbeterd, denken we. Maar is 
dat niet steeds nog een beetje 
geldig? Is het niet raar dat we dit 
allemaal laten gebeuren? Hebben 
we niet inmiddels zoveel materiaal 
en argumentatie om te zeggen: daar 
moet je dichter op zitten. Ouders 
kunnen én de slechtste én de beste 
invloed op kinderen hebben. Dus wil 
ik het zo zien: hoe help je ouders 
om goede ouders te zijn?’

Worden veel kinderen slachtoffer 
van een vechtscheiding?
‘Een vechtscheiding is vaak een 
belangrijke factor. En daarbij 
hebben advocaten – ik ben er zelf 25 
jaar een geweest – niet altijd 
meteen de goede attitude. Partijen 
zouden in het belang van het kind 
schikkingen moeten treffen. Zaken 
moeten regelen en oplossen, in 
plaats van in die vechtsituatie te 
komen en blijven. Ik ben er heftig 
voorstander van dat bij scheidingen 
een bijzonder curator komt met 
maar één belang: het kind. De 
curator zorgt er, als “advocaat van 
het kind” voor dat bij iedere 
beslissing die voor het kind van 
belang is, het belang van het kind 
naar voren wordt gebracht. De rech-
ter zal niets liever doen dan naar 
die persoon te luisteren.’

Tekst: Pieter Vermaas
Foto's: Martijn Beekman/ANP, 
Mirande Phernambucq/HH
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reur-generaal en taskforcelid 
Annemarie Penn-te Strake mij: “Nu 
moeten we al ons werk uit handen 
laten vallen. Niet alleen ministeries 
en professionals algemeen aanjagen 
met allerlei algemene dingen. Maar 
ons storten op zorgwekkende 
dossiers.”
We zijn het gaan doen. Niet om 
zaken over te nemen, maar om die 
professionals te helpen. Zodat we 
van hen horen waar fouten in het 
systeem zitten en waar gebrekkige 
samenwerking is. We hebben twee 
regio’s uitgekozen: Amsterdam en 
Noord-Nederland.
Ik ken de vooroordelen over 
Amsterdam, en die kloppen soms. 
Maar u kunt ervan verzekerd zijn: als 
in Amsterdam iets echt urgent wordt 
gevonden, kunnen we toveren. 
Binnen twee weken had ik tien 
dossiers op tafel. Met keurige 

uittreksels. De professionals waren 
schematisch bevraagd en ze hadden 
daarop openhartig en ontzettend 
deskundig verteld wat er misging.
Noord-Nederland doet dat ook en 
binnenkort bespreken we samen de 
opbrengsten met alle deskundigen in 
de taskforce: politie, OM, gemeenten, 
dokters, psychologen. We doen 
literatuuronderzoek en er komt een 
werkconferentie over die moeilijke 
gevallen. Daaruit moet komen: En 
nou gaan we dít doen, en nou gaan 
we dát doen!
Juist langer bestaande problemen 
zijn moeilijk oplosbaar, heb ik als 
raadslid en minister geleerd. Want 
dan sluipt er gewenning en berusting 
in. Ons GVB bijvoorbeeld, dat reed 
jarenlang nooit op tijd. Dan denken 
mensen op een gegeven moment: 
nou, da’s dan kennelijk te moeilijk. 
Maar dat is toch onzin? Daar zijn we 
in Nederland toch allemaal te knap 

voor, om dat soort dingen te laten 
gebeuren? Als bestuurder moet je bij 
lang bestaande problemen die 
valkuil ontlopen. Anders word je een 
krabbelaar in de marge.’

Waar u op de tramhalte kan con-
stateren dat lijn2 te laat is, kan u 
aan de voordeur niet zien wat 
daarachter aan mishandeling 
schuilgaat. Wat kan u doen?
‘Ik ben het met u eens dat dat 
anders is. Moeilijker op te lossen 
nog. Je moet goed kijken en 
signalen goed benutten. Dat heb ik 
geleerd in de afgrijselijke kinder-
misbruikzaak die we in Amsterdam 
hebben gehad. Dan merk je dat de 
betrokkenen allemaal maar een of 
twee puzzelstukjes in handen 
krijgen. Als je die puzzelstukjes niet 
goed bij elkaar legt, zie je het 
grotere beeld niet en kun je het niet 

goed duiden. Je moet zorgen dat dat 
beter gebeurt. Soms blijft een 
puzzelstukje simpelweg buiten zicht, 
omdat informatie was geregistreerd 
als “advies”. Terwijl diezelfde 
informatie als “melding” wel 
centraal zou zijn verzameld.
In de misbruikzaak heb ik ook 
gezien dat als er wat puzzelstukjes 
bij elkaar kwamen en de echte 
toedracht toch niet gevonden werd, 
dat een zaak dan werd weggelegd. 
Het moet natuurlijk precies 
andersom zijn: je legt de zaak alleen 
weg als je je hebt kunnen vergewis-
sen van het feit dat het loos alarm 
was. En anders moet er een systeem 
zijn waarbij een zaak blijft leven, en 
op zo’n manier dat nieuwe puzzel-
stukjes er weer aan worden 
toegevoegd. Dat zijn dingen die met 
wat gezond verstand voor zich 
spreken, maar die best moeilijk te 
organiseren zijn in ons land.’

Met de puzzelstukjes zitten we 
middenin de multidisciplinaire 
aanpak. Wat is voor u de kracht 
daarvan?
‘Het probleem van die 120.000 
kindertjes kún je alleen maar 
multidisciplinair oplossen. Je moet 
echt een compleet gezin er bij 
betrekken. En professionals. Of 
vrijwilligers in sportverenigingen of 
op scholen, of waar dan ook. En 
dan heb ik nog iets anders geleerd 
in mijn bestuurlijk leven, namelijk: 
je kan wel eerst acht jaar gaan 
confereren om alles in beeld te 
brengen, maar je kan beter 
beginnen bij het begin. De juiste 
partijen bij elkaar brengen. 
Volledig gaan samenwerken, elk 
probleem dat we tegenkomen op 
tafel gooien en het gaan oplossen. 
Werkende weg, zonder dat we het 
allemaal van te voren bedenken. 
Oud-wethouder Stadsvernieuwing 
Jan Schaefer zei daarbij al: “Als je 
tien problemen hebt en je wilt ze 
alle tien tegelijk oplossen, dan heb 
je elf problemen.” Je moet dus de 
twee gróótste pakken en daar 
gefocust op samenwerken. Heb je 
die goed opgelost, dan heb je extra 
draagvlak geschapen en meer 
geleerd. Dan pak je probleem drie 
en vier. Zo moet het volgens mij 
ook bij de zorgwekkende dossiers.’

Is het niet lastig, met veel discipli-
nes en instanties samenwerken?
‘Andere disciplines hebben andere 
belangen. OM en politie hebben het 
belang van de veiligheid van het 
kind. En hulpverleners zijn dan 
vaak nog met plannen aan de gang 
om dingen positief te keren. Dat zie 
ik ook in andere veiligheidskwes-
ties. De winst van samenwerking is 
dat je daarover praat: wat zijn dan 
je dilemma’s, what comes first? En 
dan is het vaak zo dat met een 
strafrechtelijke voorwaarde juist 
deelname aan hulpverlening of 
zorg kan worden afgedwongen. 
Dan wordt het juist interessant 
voor hulpverleners om gegevens 
aan de politie te geven en de  
juiste informatie te geven om  
die strafzaak tot een resultaat  
te brengen.’

‘Bij scheidingen moet een 
bijzonder curator het belang 
van het kind behartigen’
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De overheid die zoveel info gaat 
uitwisselen dat iedereen weet wat 
achter de voordeur gebeurt, privacy 
die aan de kant moet - een aanlok-
kelijk perspectief?
‘Privacy fungeert soms als de 
schuilplaats van het kwaad. Een van 
de slechtste regelingen die ik ken is 
dat de reclassering zijn gegevens 
alleen mag uitwisselen zolang er een 
strafrechtelijk kader is. Maar als dat 
kader ophoudt en de kans op recidive 
dus het grootst is, mag het niet meer 
– en juist op dat moment is het het 
meest nodig. Daar is niet goed of 
goed genoeg over nagedacht. 
Tegelijk zien we, denk aan de NSA en 
veiligheidsdiensten of aan de ING 
laatst, dat we de privacy ook niet 
genoeg verdedigen. Het komt dus op 
precisie aan. Je kunt allereerst nog 
heel veel oplossen voordat je aan die 
privacy komt. Informatie-uitwisseling 
in het belang van het kind zou meer 
naar het Angelsaksische systeem 
toe moeten: je mág niet alleen als 
hulpverleners onder elkaar praten 
over bepaalde dingen en situaties, je 
móet het. Want artsen, zo stond 
vorige week nog in de krant, kijken 
er wel eens langs, overheen of naast. 
Of consultatiebureaus. En wat 
gebeurt er allemaal niet op scholen? 
We vinden het allemaal zo normaal 
dat je van kinderen houdt, dat we 
niet de juiste attitude hebben om 
rekening te houden met misbruik en 
mishandeling. Totdat we de cijfers 
zien: de honderdtwintigduizend. 
Daarom is het misschien tijd voor 
een paradigmawisseling: zolang het 
om kinderen gaat die zich zelf niet 
kunnen verdedigen, moeten we op 
een andere manier handelen.’

Zedenofficier Eva Kwakman zei 
laatst: “Als OM kijken we soms te 
veel naar onze eigen rol. Met als 
risico dat het resultaat is: operatie 
geslaagd, patiënt overleden”. Wat 
ziet u als u alleen naar het OM 
kijkt?
‘Ik merk wel eens dat OM’ers 
onderschatten wat een geweldige 
status zij hebben in de samenleving. 
Dat is echt waar. OM’ers kunnen in 
dit opzicht vaak een regisseursrol 
hebben. Want ze hebben veel te 
zeggen over de politie. Hebben veel 
invloed op wat hulpverleners doen. 
Ik ben echt méér dan enthousiast 
hoe Annemarie Penn er in zit. Als zij 
iets ziet gebeuren dat het belang van 
het kind bedreigt, roept ze: “Kom 
maar op, dan zijn ze van mij!”. Alsof 
het altijd haar eigen kinderen zijn! 
Tegelijkertijd heeft ze er begrip voor 
dat je ook moet werken aan preven-
tie, dat dingen structureel moeten 
worden opgelost, dat je het multidis-
ciplinair moet bekijken.’

Kinder-problemen willen we door-
gaans met ouders oplossen, maar 
hier zijn ouders juist het probleem
‘Laatst zei taskforce-lid en voorzitter 
van de Raad van Bestuur van De 
Friesland Zorgverzekeraar Diana 
Monissen: “Is het probleem niet zo 
groot dat je aan een soort geschikt-
heidstest voor ouders moet den-
ken?” Gewoon als een idee, in een 
zoektocht naar oplossingen. Toen dat 
door sommige deskundigen onmid-
dellijk van tafel werd geschoven, 
werd ik kwaad. Mij schoot te binnen 
wat Multatuli schreef in zijn Max 
Havelaar in 1860, toen Artis net was 
geopend: “Het is toch wel heel erg 



Jean Custers, expert mensenhandel bij de politie in 
Rotterdam, spoort kinderen in de prostitutie op. Sinds 
2005 zijn vijftig rechercheurs van de unit 
Migratiecriminaliteit dag en nacht in de weer voor onder 
andere de meest kwetsbare groep: meisjes die in 
handen zijn gevallen van pooiers. Hulp bieden aan deze 
kwetsbare slachtoffers vraagt een specifieke aanpak. 
Hoe? De Rotterdamse oplossing is gevonden in de 
oprichting van een Zorgtafeloverleg. 

Dit kan zo niet doorgaan
Jean Custers schetst een waargebeurde situatie. Een 
dertienjarig meisje uit Zuid-Nederland kwam naar 
Rotterdam zonder geld, zonder iemand te kennen, 
zonder te weten waar ze naartoe kon. Ze zag er 
volwassen uit, kleedde zich sexy, maar was bovenal 
naïef. In de stad werd ze opgepikt door jongens en werd 
slachtoffer van een gangrape in een kelderbox. 
Jean Custers: ‘Daar zijn erge dingen gebeurd.’
Om haar hulp te bieden en te beschermen tegen het 
prostitutiecircuit is ze naar een jeugdinstelling op het 

platteland gebracht om haar een kans te bieden een 
nieuw leven op te bouwen. Maar ze liep weg zodra ze 
kon en kwam weer naar Rotterdam. Daar werd ze 
aangesproken en is, omdat ze honger had en een 
slaapplaats zocht, meegegaan en verkracht. 
Jean Custers: ‘Ze liep keer op keer weg en wij hebben 
telkens alles uit de kast moeten halen om haar weer 
terug te vinden. Steeds waren het andere pooiers, 
andere adressen, andere kringen. Door te tappen en te 
observeren hebben we, koste wat kost, haar weer 
gevonden. De officier van justitie en ik hebben toen de 

Als je niet terug wilt naar de instelling. Niet terug kan naar je 

ouders. Nergens onderdak kan vinden. Dan zit er vaak niks anders 

op om mee te gaan met mannen die een slaapplaats bieden voor 

seks. Jean Custers, politie-expert mensenhandel: ‘Meisjes in 

jeugdinstellingen zijn extra kwetsbaar voor mensenhandel.’ 
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directeur van de instelling laten weten dat dit niet zo 
door kon gaan.’ 

Zorg voor kwetsbare kinderen 
Het Rotterdamse Controleteam Prostitutie en 
Mensenhandel (CPM) zet zich sinds 2005 in voor de 
meest kwetsbare groep: kinderen die in de prostitutie 
terecht zijn gekomen. Het controleteam spoort minder-
jarigen op en haalt ze uit de prostitutie, maar het 
ontbrak aan adequate hulp voor deze specifieke groep. 
Slachtoffers van loverboys werd niets anders geboden 
dan opname in jeugdinstellingen voor moeilijk opvoed-
bare meiden en meiden die crimineel gedrag vertoon-
den. Iedereen bij elkaar. Normaal gesproken mogen de 
bewoonsters, na goed gedrag, binnen een paar weken 
weer naar buiten met de groep of op weekendverlof.
Inspecteur Custers: ‘Wat wij merkten was dat slachtof-
fers, die we net uit het prostitutiecircuit hadden 
gehaald, die verantwoording helemaal niet aankonden. 
Het probleem is dat de slachtoffers een veilige instel-
ling zien als een jeugdgevangenis. Ze liepen weg en 
bleken extra kwetsbaar voor pooiers.’

De minderjarige slachtoffers eisen specifieke zorg die 
vaak lang duurt. Meiden van loverboys willen ondanks 
alles terug. 
Custers: ‘We weten uit ervaring dat de meisjes hun 
loverboy na een tijdje spreekwoordelijk heilig verklaren 
en de prostitutie het walhalla, zeker als meerdere 
slachtoffers in dezelfde opvang zitten. Die meisjes 
kunnen de gevolgen niet overzien. Zij hebben in een 
paar maanden meegemaakt wat wij ons hele leven niet 

meemaken. Geld, bedreiging, overleven op straat, 
verdovende middelen, seks, verkrachting. En toch 
willen ze terug. Dat vraagt zorg op maat.’

Met partners aan de Zorgtafel
Sinds oktober 2013 komen in Rotterdam Bureau 
Jeugdzorg, de Raad voor de Kinderbescherming, 
Prostitutie Maatschappelijk Werk, de GGD, Stichting 
Mee, de gemeente Rotterdam, jeugdinstelling Horizon 
de Vaart en de Politie om de maand (binnenkort elke 
maand) bij elkaar aan de “Zorgtafel”. Iedere organisatie 
kan een casus van een (minderjarig) slachtoffer van 

                Meisjes in jeugdinstellingen extra kwetsbaar 

Kinderen in de prostitutie

 | 11

Jean Custers, korpsexpert 
mensenhandel: 

‘Wij halen alles uit de 
kast om kwetsbare  
meisjes terug te vinden’

Collegevoorzitter Herman Bolhaar: 
'Mensenhandel is om ons heen. De grootste groep 
slachtoffers van mensenhandel in ons land, is 
Nederlands. Dit is lang niet bij iedereen bekend. 
Kwetsbare meisjes vormen een makkelijk doelwit 
voor binnenlandse mensenhandelaren. Juist 
vanwege die kwetsbaarheid zitten sommigen van 
hen in jeugdinstellingen. Ik ben daarom blij dat 
Jeugdzorg Nederland vorige maand is toegetre-
den tot de Taskforce Mensenhandel en we ons als 
gezamenlijke partners gaan inspannen voor de 
preventie, signalering en bescherming van min-
derjarige Nederlandse slachtoffers. De eerste 
belangrijke stap hierbij is het verbeteren van het 
kennisniveau van de professionals binnen 
Jeugdzorg over minderjarige slachtoffers van 
mensenhandel. Het OM biedt jeugdinstellingen 
hier ondersteuning bij.'
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prostitutie met een meldingsformulier inbrengen. De 
verantwoordelijkheid voor de casus is wisselend. De 
politie neemt het over als er sprake is van aangifte, het 
maatschappelijk werk als het gaat om het regelen van 
een uitkering of huisvesting. 
Het meeste contact tussen de partners verloopt via 
e-mail en ze spreken elkaar face to face aan de Zorgtafel. 
Een van de partners is verantwoordelijk voor de admini-
stratie en houdt in een basissysteem alle updates bij. Dat 
is anders dan vóór de oprichting van de Zorgtafel, toen 
een casus het probleem bleef van de organisatie waar de 
melding binnenkwam. 
Custers: ‘Als jij problemen had mocht je het ook zelf 
oplossen. Nu is het een gezamenlijke aanpak.’ 
Iedereen aan de Zorgtafel kent de specifieke problema-
tiek. Zo weet de instelling nu waarom het belangrijk is 
dat slachtoffers aangifte doen. Dat meisjes niet zonder 
overleg met de politie met verlof worden gestuurd. Dat 
zonder toetsing door de politie “vriendjes” niet worden 
toegelaten in de instelling. Anderzijds snapt de politie nu 
beter waarom bepaalde keuzes worden gemaakt door 
een instelling. Twee werelden zijn bij elkaar gebracht. 
Ook kan hierdoor zorg geboden worden door een 
jeugdinstelling die zich heeft gespecialiseerd in deze 
kwetsbare doelgroep. 

Afgelopen week meldde een school bij het Politie 
Controleteam dat ze een vermoeden hadden van 
minderjarige prostitutie, dat een van hun leerlingen in 
handen was gevallen van een loverboy. Het meisje sliep 
vaak in de klas, verzuimde veel en ging heel sexy 
gekleed. Het meldingsformulier mailde de politie direct 
door naar de Zorgtafel-partners met de vraag of ze de 
leerlinge kenden. Was ze eerder slachtoffer? Heeft ze 
andere problemen? Uiteindelijk is de cruciale vraag 
tijdens het Zorgtafeloverleg: Hoe kunnen we die kwets-
bare kinderen helpen? 
Door de directe inbreng van Bureau Jeugdzorg en de 
Raad kreeg dit meisje hulp op maat en kon ze in een 
gesloten setting geplaatst worden. De inrichting werd 
voorzien van alle relevante informatie en de begeleiding 
van het meisje werd in afstemming met de partners  
van het Zorgtafeloverleg gedaan. De politie en het 
maatschappelijk werk gaven voorlichting op de betref-
fende scholengemeenschap en schoolmaatschappelijk 
werk werd geholpen in de signaalherkenning en signaal-
verwijzing.

Aantallen
In 2013 zijn 160 (potentiële) slachtoffers door de 
Rotterdamse politie weggehaald uit de prostitutie: 40 
minderjarige meisjes, 12 zeventien- en achttienjarigen 
en 108 meisjes van negentien en ouder. Het treft met 
name autochtone meisjes en vrouwen, maar slachtoffers 
onder allochtonen stijgt. De meisjes die in handen vallen 
van loverboys zijn veelal kinderen met een instabiele 
thuissituatie, met een laag IQ of met een verstandelijk 
beperking. Ze lijden vaak aan een psychische ziekte, 
zoals een meerdere persoonlijkheidsstoornis, zijn vaak 

Helse liefde
‘Ook in Limburg wordt onderkend dat meisjes die 
weglopen vanuit een gesloten setting een gemak-
kelijke prooi vormen voor de uitbuiters, die deze 
meisjes soms letterlijk aan de poort opwachten.
Een aantal concrete strafzaken, waarbij minder-
jarige meisjes vanuit een begeleid wonen of een 
gesloten jeugdinrichting waren weggelopen, zijn 
momenteel aan de rechter in Limburg voorge-
legd. Dat is de aanleiding geweest van een ronde 
tafel-conferentie in Weert op 13 maart waarbij 
met jeugdinstellingen, jeugdzorg, politie, veilig-
heidshuizen, onderwijsinstellingen en medewer-
kers van het project "Helse Liefde", is gesproken 
over deze problematiek.
Er wordt nog gezocht naar de vorm en frequentie 
van de contacten tussen deze instellingen om 
signalen zo goed mogelijk op de juiste plaatsen 
neer te leggen en te bereiken dat daders gestraft 
worden.
Gedacht wordt om de jeugdinstellingen op te 
nemen in de ketenpartner-werkgroep. Met het 
Regionale Informatie en Expertise Centrum wordt 
hier vorm aan gegeven. In ieder geval moeten we 
samen de vinger aan de pols houden zodat geen 
slachtoffer of dader onopgemerkt blijft.’

Zaaksofficier van justitie Karin Janssen,  
arrondissementsparket Limburg
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De aandacht voor publiekprivate samenwerking op het gebied van opsporing en veiligheid 
neemt  flink toe. Het is het effect van bezuinigingen en tekort aan publiek geld en of een uiting 
van de overtuiging dat publieke en private partijen samen meer voor elkaar kunnen krijgen 
dan ieder voor zich. Ook kunnen private activiteiten bij opsporing het gevolg zijn van onvrede of 
frustratie over de (on)mogelijkheden bij politie en OM. 

Minister Opstelten en staatssecretaris Teeven zijn voorstanders van het vaker uitwisselen van 
(opsporings)informatie tussen politie en particuliere recherchebureaus. Natuurlijk verbinden 
zij daar voorwaarden aan. 

Een bijzondere en unieke exponent van publiekprivate samenwerking is – naar mijn beschei-
den mening – mijn nieuwe televisieprogramma Op de Vlucht. In deze serie, die vanaf 1 mei 
iedere donderdag is te zien op RTL 4, ga ik op zoek naar mensen die worden gezocht door jus-
titie. Met (soms verborgen) camera’s breng ik hun leven op de vlucht in beeld. 

Het betreft voortvluchtige personen die door de rechter tot onherroepelijke gevangenisstraffen 
zijn veroordeeld of verdacht worden van ernstige misdrijven. Het leidde tot de arrestatie van  
pedoseksuelen, een geweldpleger, een oorlogsmisdadiger, een kunstvervalser en een witte-
boordencrimineel. In alle gevallen startte de zoektocht met een hulpverzoek van slachtoffers 
van de voortvluchtigen. Hun levens werden in alle gevallen sterk beïnvloed door frustratie, ver-
driet en woede dat degenen die hun groot leed aandeden straffeloos leken te blijven. 

De onderzoeken die ik met een klein maar professioneel team uitvoerde, leidden naar Zuid-
Amerika, Thailand, Filippijnen, Spanje, Bosnië en België. Voortvluchtige criminelen kiezen 
immers niet de meest voor de hand liggende plekken om een nieuw bestaan op te bouwen. 
In alle gevallen zocht ik vooraf contact met politie en openbaar ministerie. Dat was om twee 
redenen. Ik wilde geen lopende onderzoeken frustreren én nagaan of het door ons opsporen 
van voortvluchtige verdachten of veroordeelden een justitieel vervolg zou krijgen. In de meeste 
gevallen bleek dat overleg gelukkig constructief. Het tv-programma werd dan niet gezien als 
een soort bedreiging van het opsporingsmonopolie van politie en openbaar ministerie, maar 
veel meer als een extra mogelijkheid om het recht zijn loop te laten hebben. 

Ik heb niet de illusie dat iedereen bij politie en openbaar ministerie oprecht blij is met hulp 
bij opsporing vanuit de private sector, zeker niet als die komt  van (misdaad)journalis-
ten. Toch is het goed als opsporingsinstanties verder staren dan hun eigen navel en 
op zijn minst de mogelijkheden onderkennen die andere partijen bieden als het 
gaat om opsporing en het verhogen van veiligheid. 

John van den Heuvel
Misdaadverslaggever De Telegraaf/RTL4
  

Op de vlucht
Tv als extra mogelijkheid voor opsporing

recalcitrant en verblijven vaak in jeugdinstellingen. 
Geweld en seksueel misbruik in het verleden spelen een 
rol. Bijna alle slachtoffers vertonen seksueel overschrij-
dend gedrag. 90% van de slachtoffers gaat na hun 
achttiende (legaal) terug de prostitutie in. 
Inspecteur Custers: ‘Een loverboy is goed in wat hij doet. 
Dat vergeten we wel eens. Wij vinden ze losers – wat ze 
ook zijn – maar als het om ronselen en geld verdienen 
gaat, weten ze precies wat ze moeten doen. Met mooie 
praatjes, dreigen met geweld of inzet van internet en 
social media lukt het ze redelijk makkelijk om slachtof-
fers te maken.’ 

Tekst: Thea van der Geest 
Foto: Roos Koole/ANP XTRA

Foto: Judith Dekker/HH
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   Officier Jeroen Kuipers vervolgde een criminele jeugdgroep
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Jeroen Kuipers herinnert zich een item van 
Omroep Gelderland over de actiedag tegen 
“zijn” verdachten die de sfeer in de wijk goed 
weergaf. Een oudere man liep met zijn fiets aan 
de hand toen door de journalist werd gevraagd 
wat hij ervan vond dat de politie ingreep. De 
journalist vroeg “Bent u bang?” en de man 
antwoordde eerlijk “Ik wel ja”. ‘In- en in 
fatsoenlijke mensen die bang zijn om de 
waarheid te vertellen. Als íets je motiveert als 
officier van justitie is het wel om zo’n situatie te 
doorbreken en eraan bij te dragen dat 
Terweijde weer een heel gewone en vooral 
rustige buurt wordt.’
Een criminele jeugdgroep in de Culemborgse 
wijk Terweijde zorgde in 2012 en 2013 voor een 
ware inbraakgolf. De groep ging bij de inbraken 
vaak grof te werk, intimideerde de bewoners in 
de wijk, voelde zich de baas in Terweijde en 
gedroeg zich er ook naar. In de periode 
2012-2013 werden zo’n 250 inbraken gepleegd, 
in het strafrechtelijke onderzoek “Robar” 
waren er 196 in onderzoek.

De leefbaarheid in de 

Culemborgse wijk Terweijde 

stond onder druk. Sommige 

bewoners werden zes keer 

op rij slachtoffer van 

woninginbraak. Officier 

Jeroen Kuipers blikt terug 

op zijn zaak: ‘Bewoners 

durfden niet meer met de 

politie te praten, uit angst 

dat ’s nachts de ruiten in hun 

woningen zouden worden 

ingegooid of dat ze hun auto 

in vlammen zagen opgaan. 

Dat is ook echt gebeurd en 

dat moeten wij ons als 

maatschappij aantrekken.’

Officier Jeroen Kuipers: 

‘Ze snuffelden 
respectloos in 
ondergoedlades’

Inbraakgolf in
Culemborg
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OVER JEROEN KUIPERS (35): 

De van oorsprong Brabantse Jeroen Kuipers 

voltooide zijn rechtenstudie in 2003 in Nijmegen. 

Na zijn studie werd hij gerechtssecretaris bij het 

Gerechtshof in Arnhem. In Zutphen volgde hij de 

RAIO-opleiding. Sinds 2011 is hij werkzaam bij 

het arrondissementsparket Oost-Nederland als 

jeugdofficier en als zodanig betrokken bij de 

aanpak van criminele jeugdgroepen.

Eerdere zaken die hij deed: moord op de vrouw 

van (en door) de oud-directeur van het 

Gelredome en het opsporingsonderzoek naar de 

dood van een jongen in Zutphen die na een avond 

stappen werd klemgereden, mishandeld en op de 

weg werd achtergelaten. Later werd hij door een 

passerende auto overreden. 

Jeroen Kuipers over zijn keuze voor het Openbaar 

Ministerie: 'Je kunt heel direct bijdragen aan een 

betere maatschappij. Elk onderzoek naar een 

criminele jeugdgroep is weer een nieuwe 

uitdaging, het geeft me voldoening. Je kunt het 

onderzoek voor een groot deel vormen en 

daardoor het verschil maken. Juist dit soort 

onderzoeken lenen zich voor een minder conven-

tionele aanpak en dwingen je als officier om 

ketenpartners in die aanpak te betrekken. Het 

strafrecht alleen lost de boel niet op. Het wordt 

interessant als je meer kunt doen.'

Inbraken in Culemborg waren door de jaren 
heen al vaker onderzocht, maar telkens incident-
gericht. Toen Jeroen Kuipers bij de zaak betrok-
ken werd, was voor hem meteen duidelijk: ‘Met 
strafrecht alleen gaan we het niet halen’. Dus 
keek hij samen met het rechercheteam breder, 
het onderzoek richtte zich op de groep, de 
dynamiek daarin en de status van de kernleden. 
Deze groep ging geraffineerd en georganiseerd 
te werk. Daar paste dus een andere aanpak bij. 
Het rechercheonderzoek moest steviger, anders, 
meer omvattend. Kuipers: ‘Als je kijkt naar het 
aantal inbraken en wat er gestolen wordt, dan 
weet je dat die spullen ergens afgezet moeten 
worden. Zonder steler geen heler. Gestolen 
spullen gingen de wijk uit. Het meest waarschijn-
lijk was dat de jongens gebruik maakten van 
auto’s. In het onderzoek hebben we ons dus 
daarop gericht. We luisterden mee met de 
gesprekken die de verdachten voerden.’

Tientje betalen
De jongeren praatten alsof het plegen van 
inbraken hun dagelijkse bezigheid was. Ze 
hadden het over ‘stage lopen’, ‘met pensioen 
gaan’, ‘wij zijn de strijders’ en ‘je moet een tientje 
betalen om mee te doen’. Ze stonden zelfs op 
wacht bij het politiebureau en waarschuwden 
anderen waar de politie naartoe ging. Toen het 
onderzoeksteam dat doorhad en het wijkteam 
informeerde, liep het aantal inbraken terug.
 
Op 28 mei 2013 was het zover, tijd voor actie! Met 
een grote politie-inzet begon in de vroege 
ochtend de actiedag. De wijk werd afgezet en er 
hing een helikopter in de lucht om de boel in de 
gaten te houden. Tientallen rechercheurs 
doorzochten de woningen van verdachten en 
namen spullen in beslag zoals dure kleding, 
playstations, tv’s en telefoons. Er werden 7 

verdachten aangehouden. Jeroen Kuipers had 
ook speciale aandacht voor de slachtoffers. Die 
kregen op de actiedag persoonlijk een brief 
thuisbezorgd waarin werd uitgelegd dat politie en 
justitie aan de slag waren en dat tips nog altijd 
gemeld konden worden. ‘Daar hadden de 
bewoners recht op, ze moesten zien dat de 
overheid niet werkeloos toekeek. Het is belang-
rijk om te laten zien wat je doet.’

Het bewijs is verzameld, de verdachten zijn 
aangehouden en uiteindelijk kan de zaak naar de 
rechter. Dan staat Jeroen Kuipers voor de keuze: 
volwassenen- of jeugdstrafrecht.
Aan de ene kant ging het om jongens die zeer 
geraffineerd te werk gingen. Het was aan de orde 
van de dag dat ze strafbare feiten pleegden en 
het was zeker dat ze niet vanzelf zouden 
ophouden. Er waren véél inbraken, er was véél 
onrust, weinig respect voor andermans bezit en 
sprake van een georganiseerd verband dat zo 
groot is dat je van een criminele organisatie kunt 
spreken. Kuipers: ‘Dat zie je niet vaak, zeker niet 
bij minderjarigen. Dat is zo bijzonder, dat je het 
meerderjarigenstrafrecht van toepassing zou 
kunnen laten zijn.’ Aan de andere kant ging het 
om soms jonge minderjarige verdachten met een 
belaste thuissituatie die niet bijgestuurd of 
gecorrigeerd werden, doorgaans met een licht 
verstandelijke beperking, die niet een uitgebreid 
strafblad hadden.
Ze hebben allemaal de keuze gemaakt om zich te 
beroepen op hun zwijgrecht en ze hebben geen 
berouw of compassie getoond richting de 
slachtoffers. Jeroen Kuipers: ‘Ze zijn respectloos 
met de gestolen spullen omgegaan en hebben 
sieraden met grote emotionele waarde voor de 
slachtoffers meteen laten omsmelten of 
weggegooid. Dat vind ik respectloos. Ze snuffel-
den in ondergoedlades, en maakten opmerkin-
gen alsof dat grappig en leuk is. Dat is strafver-
meerderend. Dan kijk je hoe er in soortgelijke 
gevallen mee omgegaan is. Uiteindelijk vond ik 
dat er te weinig argumenten waren om af te 
wijken van de hoofdregel dat is dat een kind als 
een minderjarige behandeld moet worden.’

Strafeisen
De kernleden van de criminele jeugdgroep 
werden verdacht van woninginbraken, witwas-
sen, heling en deelneming aan een criminele 
organisatie. Tegen een 19-jarige Culemborger 
eiste Jeroen Kuipers 50 maanden gevangenis-
straf. Een 21-jarige Culemborger hoorde 39 
maanden gevangenisstraf tegen zich eisen. 
Tegen een eveneens 21-jarige werd 32 maan-
den gevangenisstraf waarvan 8 maanden 
voorwaardelijk geëist. Aanklager Kuipers eiste 

tegen een 19-jarige Culemborger 12 maanden 
jeugddetentie voor de feiten begaan als minderja-
rige en 15 maanden onvoorwaardelijk voor de 
feiten begaan als meerderjarige. De eisen in de 
zaken van twee minderjarigen van 17 jaar luidden 
21 maanden jeugddetentie geheel onvoorwaarde-
lijk en 504 dagen jeugddetentie, waarvan 252 
dagen voorwaardelijk met een proeftijd van 2 jaar 
en bijzondere voorwaarden.

Vonnis
De rechtbank Gelderland veroordeelde de 6 
kernleden in de leeftijd van 17, 19 en 21 jaar tot 
gevangenisstraffen, variërend van 504 dagen 
waarvan 252 voorwaardelijk tot 48 maanden 
onvoorwaardelijk, voor deelneming aan een 
criminele organisatie en het plegen van woningin-
braken, heling en witwassen. 
De rechtbank oordeelde over een 17-jarige 
verdachte dat hij in aanmerking kwam voor 
toepassing van het meerderjarigenstrafrecht. De 
rechtbank nam hierbij in overweging dat het ging 
om ‘volwassen criminaliteit’ waarin deze ver-
dachte een leidende rol heeft gehad. De recht-
bank ging boven de eis uit en veroordeelde hem 
tot 36 maanden onvoorwaardelijke gevangenis-
straf. Jeroen Kuipers had 21 maanden onvoor-
waardelijke jeugddetentie geëist.

Zou hij dit nu weer zo doen? ‘Je kunt er verschil-
lend over denken, maar ik ben als jeugdofficier 
uiteindelijk tot de overtuiging gekomen dat deze 
jongen nog als minderjarige berecht zou moeten 
worden. Dat neemt niet weg dat ik het vonnis 
prima begrijp. Het blijft een lastige afweging die 
we in het adolescentenstrafrecht vaker gaan 
tegenkomen. Ik vind het vooral belangrijk dat we 
de rechtbank mee hebben kunnen nemen in het 
verhaal van Terweijde. De rechtbank overwoog in 
haar vonnis nadrukkelijk dat zij het de verdachten 
ook, naast andere aspecten, kwalijk nam dat door 
hun handelen de Nederlands-Marokkaanse 
gemeenschap in Culemborg in een kwaad 
daglicht was gesteld. De rechtbank zag dat heel 
goed.’
Al met al kijkt Jeroen Kuipers trots terug op zijn 
zaak: ‘Er zijn genoeg positieve voorbeelden in 
Culemborg die balen van het gedrag van hun 
leeftijdsgenoten. Er zijn jongeren die het goed 
doen. Er zijn zelfs enkele voormalige negatieve 
kopstukken die het nu goed doen. Het is een doel 
om de lokale gemeenschap zover te krijgen dat ze 
het positieve van het negatieve scheiden. Dat 
zelfreinigend vermogen werkt uiteindelijk. Het 
resultaat mag er zijn: deze criminele jeugdgroep 
is nu afgeschaald naar hinderlijk.’

Tekst: Marjon Haarman | Foto's: Raymond de Haan 

Samenwerking
Het OM Oost-Nederland heeft in Culemborg veel 
samengewerkt met ketenpartners, zoals de 
gemeente Culemborg, de politie en de 
woningbouwvereniging, om de leefbaarheid in 
Terweijde te vergroten. In 2011 is er een speciaal 
Veiliger Wijkteam in Culemborg opgericht om de 
criminele jeugdgroep in beeld te brengen. Het 
team brengt met de Plus-Min-Mee-Methode in 
beeld wie de positieve of negatieve kopstukken of 
meelopers zijn in een groep, op basis van 
waargenomen gedrag. De recherche heeft ook 
samengewerkt met dit team. 
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ook op het spoor te houden. Dan biedt het jeugdstraf-
recht soms meer aanknopingspunten. Simpel gezegd: 
juist voor de zwaardere gevallen is (jeugd)strafrecht 
geschikt. Natuurlijk is het doel ook probleemgedrag 
aan de voorkant aanpakken. Als een jongere vooral 
hulpverlening nodig heeft – denk aan jongeren met 
gedragsproblemen op scholen – laat dan ook anderen 
die rol pakken.’ 

Adolescenten zijn vaak nog impulsief. De hersenen 
zijn pas rond het 24e jaar uitontwikkeld. In die 
beoordeling speelt de reclassering een belangrijke rol 
(zie ook het kader). Die moet het OM voorzien van 
informatie over de persoon van de adolescent: wat is 
het voor een jongen, wat is zijn omgeving, hoe staat 
het met zijn geweten, en is hij nog te beïnvloeden in 
zijn gedrag? Dubbelman zou graag zien dat bij echt 
zware feiten er ook bij 18- tot 23-jarigen vroeghulp 
komt, zodat er snel een reclasseringsadvies ligt.
Hoe belangrijk de Reclassering hier ook is, OM’ers 
kunnen niet denken voorlopig niet aan zet te zijn. ‘We 

In het adolescentenstrafrecht ligt een belangrijke adviesrol bij de 

Reclassering. Ondertussen kunnen officieren niet achterover 

leunen. Sterker, om adolescenten te raken, moeten ook niet-

jeugdofficieren nu meer weten over jeugdstrafrecht, zegt landelijk 

jeugdofficier Linda Dubbelman. 

deze persoon zo ver, en wat kan ik er nog aan doen. Maar 
die blik, die is toch in het héle strafrecht belangrijk? Ik 
heb lang fraudezaken gedaan en witteboordencriminali-
teit. Dan gaat het om heel andere types. Maar daar dacht 
ik net zo goed: Hoe is het zover gekomen? Wat kan ik er 
aan doen? Waar raak ik je nog mee?’

Funest
Linda Dubbelman: ‘Ik durf wel te zeggen dat juist de 
jeugdofficieren zich de laatste jaren er hard voor 
maken dat we bij jongeren die zwaardere delicten 
plegen echt opsporingsgericht werken. Juist jeugdof-
ficieren pleiten ervoor om niet alleen te focussen op 
zorgsignalen. Ze willen liever eerst opsporen. Het 
oplossingspercentage op woninginbraken, straatroven 
en overvallen – waar jongeren een fors aandeel in 
hebben – dat moet omhoog. Dát behoedt jongeren voor 
een criminele carrière. Niets is zo funest als niet 
gepakt worden, want dan groei je door. En als je dat 
soort jongvolwassenen dan “binnen” hebt, is het zaak 
hen te “raken”, hen weer op de rit te krijgen, en hen 

Jeugdofficieren soft? Slechts gericht op hulpverlening? 
En is de komst van het Adolescentenstrafrecht, waarbij 
ook 18- tot 23-jarigen volgens het jeugdstrafrecht 
kunnen worden berecht, dan een nieuwe stap in deze 
softe aanpak?

‘Jeugdstrafrecht is misschien wel het tégendeel van 
soft’, zegt landelijk jeugdofficier Linda Dubbelman aan 
de vooravond van de inwerkingtreding van het adoles-
centenrecht op 1 april.
‘Want, ga maar na wat een jeugdige over zich heen 
krijgt. Gesprekken bij de Raad voor de Kinder-
bescherming. Een heel onderzoek naar je persoon. Een 
verplichte verschijning in de rechtszaal. Interventies 
waar je vaak langer aan vast zit en waarbij er van alles 
aan je moet veranderen. Zo bezien is het stukken 
minder soft dan volwassenenstrafrecht, waar je er 
gewoon vanaf komt met een boete of een korte straf.’

‘Ja, jeugdofficieren moeten oog hebben voor de persoon, 
voor het pedagogische. Ze moeten denken: hoe komt 

HOE RAKEN wE HEN?
De kansen van het adolescentenstrafrecht

moeten als officieren vroeg in het proces de afweging 
kunnen maken: is hier jeugdstrafrecht aan de orde? Is 
deze jongvolwassene beter op zijn plaats in een 
jeugdinrichting? En dus zullen we op tijd eventueel 
reclasseringsadvies moeten aanvragen. Daarmee leg je 
je nog niet vast: je kunt altijd van koers veranderen en 
op zitting uiteindelijk niet het jeugdstrafrecht inzetten.’
‘Officieren kunnen niet meer denken: “Dit is alleen voor 
de jeugdofficier; ik ga hier nooit mee te maken krijgen”. 
Jeugdofficieren krijgen nu meer en ambassadeurs- en 
vraagbaakfunctie.’

Het adolescentenstrafrecht geldt voor een grote groep 
verdachten, zegt Linda Dubbelman. ‘Daarom moet 
iedereen basiskennis van het jeugdstrafrecht hebben. 
Dat vraagt veel van mensen. Gelukkig merken we dat 
er veel belangstelling is voor het onderwerp. De 
landelijke cursus en voorlichting: alles was in een klap 
vol en “overtekend”. Dus ik heb goede hoop.’

Tekst: Pieter Vermaas | Foto: Marco Okhuizen/HH

‘Ik word er blij van’
Hilde Vergeer, Reclassering Nederland

De komst van het adolescentenstrafrecht  
betekent veel voor de Reclassering. Dat zegt 
unitmanager Toezicht van Reclassering 
Nederland in Almelo.

‘We moeten nog wennen aan het idee dat we voor 
jongvolwassenen van 18 tot 23 jaar het jeugdstrafrecht in 
kunnen zetten. Maar ik word er blij van, want het geeft de 
mogelijkheid om maatwerk te leveren. Je kunt beter 
inspelen op het delict en op hersenontwikkeling van 

jongvolwassen pleger. Denk aan een overval die in 
vereniging is gepleegd, waarbij er drie bedenkers zijn en 
één meehelper met bijvoorbeeld een verstandelijke 
beperking. En die laatste is een spreekwoordelijke 
“domme kracht” die is meegesleept door de rest. Dan 
moet je de mogelijkheid hebben om die meehelper 
anders te berechten op basis van zijn kwetsbaarheid dan 
de bedenkers. Dat kan terugkomen in het advies van de 
reclassering.’
Als we voor een adviesrapportage gaan praten met 
jongeren, vereist dat dat je enige “lol” hebt in het stoeien 
met de doelgroep. Je moet inventiever zijn. Breder, 
systeemgerichter kijken. Ook is er meer zorg nodig. Bij 
volwassenen hoef je niet te vragen: kan ik iets voor je 

regelen? Jongeren zijn kwetsbaarder, dus moet je een 
stapje meer zetten.
Maar het advies van de reclassering kan ook in een 
ZSM-setting worden gegeven, weet Vergeer. ‘Normaal 
gesproken gebruiken we het wegingskader van bureau  
Van Montfoort voor de vraag of voor jongvolwassenen het 
jeugdstrafrecht kan worden toegepast. Dan loop je een  
lijst met vragen langs die je in tien tot vijftien minuten  
kunt invullen. Aan de ZSM-tafel heb je die tijd niet. Daar 
gebruiken we de verkorte “OM-indicatielijst”. Daarop staan 
drie vragen over “indicaties”: Gaat een jongere naar 
school? Woont hij bij zijn ouders? Heeft hij een licht 
verstandelijke beperking? En drie “contra-indicaties”: 
Weigert hij mee te werken aan begeleiding? Wat is de aard 

en ernst van het delict? Wat is de mate van de justitiële 
voorgeschiedenis? Die vragen zijn aan de ZSM-tafel goed 
te beantwoorden, mits de politie in haar sociaal verhoor 
van de verdachte daar rekening mee heeft gehouden.’
‘Of een jongvolwassen naar een Penitentiarie Inrichting 
of naar een Justitiële Jeugdinrichting moet, dat is een 
belangrijk eerste beslissingsmoment. Daarom zeg ik 
tegen OM’ers: Als je vindt dat je van ons geen helder 
advies hebt gekregen, of je twijfelt of de reclassering 
goed gewogen heeft, schroom niet en kom dan terug op 
de lijn. Dan lopen we het wegingskader nog eens langs. 
Eventueel schakelen we het Nederlands Instituut voor 
Forensische en Psychiatrie en Psychologie (NIFP) in. 
Maar trek aan de bel en houd de lijnen kort.’
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Kijk voor meer actueel nieuws op www.om.nl
KORTOM

Modernisering wetboek van Strafvordering

Het Wetboek van Strafvordering 
(WSv) wordt ingrijpend aangepast 
en gemoderniseerd. Het wetboek 
heeft sinds 1926 in een steeds 
sneller tempo vele wijzigingen 
ondergaan, met een oerwoud aan 
wetten en regels tot gevolg. De 
modernisering van het wetboek 
moet hier een einde aan maken. 
Het WSv normeert strafrechtelijk 
optreden van de opsporing tot en 
met de tenuitvoerlegging.  Paul van 
de Beek, plaatsvervangend hoofd-
officier van arrondissementsparket 
Rotterdam, is voorzitter van de 
denktank die vanuit het Openbaar 
Ministerie meedenkt over de her-
ziening van het wetboek: ‘Deze 
herijking heeft voor ons werk als 
OM een aantal consequenties.  Het 
voordeel is dat wij die lastige 
indeling, met al die sub-indelingen 
kwijtraken. Maar het betekent ook 
dat wij zullen moeten wennen aan 
deze nieuwe artikelnummering.’

Verbeterprogramma’s
De aanpassing van het WSv onder-

steunt reeds lopende verbetertra-
jecten binnen de strafrechtketen. 
Denk aan programma’s als ZSM en 
Minder Regels, Meer op straat. 
Deze programma’s vallen binnen 
het overkoepelende Programma 
Versterking Prestaties 
Strafrechtketen (VPS). Het uitein-
delijke doel is een efficiënt wer-
kende strafrechtketen. Paul van de 
Beek: ‘We kunnen voorstellen doen 
om tot efficiëntere regelingen te 
komen, onder meer op het terrein 
van het politieonderzoek, de BOB-
bevoegdheden, het vooronderzoek 
en de positie van het getuigenver-
hoor bij de politie.  
Om die reden zijn alle veertig 
werkgroepen binnen het OM door 
ons aangeschreven met de vraag 
om ons input te geven met betrek-
king tot de voor te stellen wets-
wijzigingen.’

Beoogde aanpassingen
In de afgelopen periode zijn notities 
opgesteld over de beoogde aanpas-
singen van het wetboek. Hierin is 
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aandacht voor de knelpunten uit 
de praktijk, jurisprudentie en 
literatuur (onder andere 
Strafvordering 2001) en Europese 
en internationale ontwikkelingen. 
De notities zijn openbaar gemaakt 
zodat onder meer professionals 
uit de strafrechtketen input kun-
nen geven. 
Ook is er op donderdag 19 juni het 
congres “Modernisering Wetboek 
van Strafvordering” in 
Amersfoort. Tijdens het congres 
worden onder meer professionals 
uit de strafrechtketen, de advoca-
tuur en de wetenschap gevraagd 
mee te denken over de onderwer-
pen die hun beslag zullen krijgen 
in het nieuwe wetboek.

Wilt u graag deelnemen aan het 
congres?  Stuur een email naar  
vps@minvenj.nl met uw naam, de 
naam van uw organisatie en uw 
functie. U ontvangt dan de officiële 
uitnodiging met een link naar het 
inschrijfformulier.

Aanpak hennepkwekerij in eigen huis
Politie, OM en de Nederlandse hypo-
theekverstrekkers, vertegenwoor-
digd door de Stichting 
Fraudebestrijding Hypotheken (SFH) 
in de regio Zeeland-West-Brabant 
hebben een convenant tegen hen-
nepteelt in koopwoningen getekend. 
Naast strafrechtelijke vervolging 
lopen huis eigenaren die hun wonin-
gen gebruiken voor hennepteelt 
hierdoor ook extra kans om hun 
hypotheek en woning kwijt te raken.
Het convenant maakt het voor de 
politie mogelijk om de financiële 
instellingen structureel te informe-
ren over aangetroffen hennepplan-
tages in door hen gefinancierde 
panden. Hypotheekverstrekkers 
accepteren deze misstanden niet en 
zullen de eigenaar tenminste ver-
antwoordelijk stellen voor geleden 
schade. Omdat hennepteelt regel-
matig samengaat met hypotheek-
fraude wordt ook deze vorm van 
criminaliteit gezamenlijk aan gepakt.
Volgens Hans Vissers, politiechef 
van de regio Zeeland-West-Brabant, 
komt de samenwerking op een goed 
moment: ‘Wij treffen steeds vaker 
hennepkwekerijen aan in kooppan-

den. Waarschijnlijk komt dit door de 
strenge controle op wietteelt in 
huurpanden, maar ook omdat 
eigenaren hun moeilijk verkoopbare 
woningen uit wanhoop beschikbaar 
stellen voor het plaatsen van kwe-
kerijen'. 
Wim Mijs, directeur van de 
Nederlandse Vereniging van Banken 
(NVB) en Bestuurder van de SFH is 
ook verheugd over de samenwer-
king: ‘Hypotheekverstrekkers 
hebben een maatschappelijke 
verantwoordelijkheid en willen hun 
naam niet verbinden aan criminelen. 
Ik zie de bundeling van onze krach-
ten als een belangrijke en logische 
stap in de bestrijding van hennep-
teelt én hypotheekfraude'. 
In 2013 vonden in Zeeland-West-
Brabant ruim 600 hennepruimingen 
plaats. Het betrof in 45% gevallen 
een koopwoning. Geschat wordt dat 
er zich in de provincie Brabant 
alleen al 5.500 à 6.800 wietkweke-
rijen bevinden, met een jaarlijkse 
productie van 343 ton droge wiet. 
Dat is goed voor een omzet van € 1 
miljard. Veelal ontstaan als gevolg 
van hennepplantages woningbran-

den. De teelt wordt aangestuurd door 
de georganiseerde misdaad en is 
zeer verweven met andere ondermij-
nende vormen van criminaliteit, 
zoals witwassen en (hypotheek)
fraude. 
Gerrit van der Burg, hoofdofficier 
Landelijk Parket: ‘Het convenant 
geldt alleen in de regio Zeeland –
West-Brabant maar biedt kansen om 
landelijke afspraken te maken. Het is 
belangrijk om de georganiseerde 
hennep integraal aan te pakken. 
Regelmatig proberen criminelen te 
koop staande  woningen in handen te 
krijgen om er vervolgens een hen-
nepkwekerij te starten. Samen met  
gemeente, banken, makelaars, 
verzekeringsmaatschappijen, brand-
weer, Stichting VerHuurVeilig en het 
Centrum voor Criminaliteitspreventie 
en Veiligheid worden zoveel mogelijk 
barrières opgeworpen om de geor-
ganiseerde hennepteelt tegen te 
houden. Alleen een strafrechtelijk 
aanpak van deze criminaliteitsvorm 
is onvoldoende. Het is belangrijk om 
de criminelen niet alleen op te spo-
ren en te vervolgen maar ook te 
bestrijden met behulp van partners.’

Op 1 april 2014 is een nieuwe oplei-
ding voor officieren van justitie van 
start gegaan: de OIO-opleiding. De 
OIO-opleiding vervangt de RAIO-
opleiding. De nieuwe opleiding leidt 
uitsluitend op tot officier van justi-
tie. Het programma is aangepast op 
kennis en ervaring van de student. 
De leeractiviteiten en praktijkop-
drachten zijn afgestemd op de 
werkomgeving. Tevens wordt een 
reeks masterclasses aangeboden.  
De lengte van de opleiding is mini-
maal 1,5 jaar en maximaal 4 jaar. Na 
de introductieperiode zet de OIO de 

Nieuwe opleiding voor officieren van justitie     
opleiding voort in het arrondisse-
mentsparket. Ook zal hij voor een 
eerste stage naar de rechtbank 
gaan. De lengte van deze stages 
hangt af van de eerder opgedane 
kennis en ervaring. Bij het 
ressorts parket zal ervaring worden 
opgedaan met onder meer art. 12 
WvSv-zaken en appèlzaken. 
Daarnaast volgt een leer-werk-
omgeving in strafrechtelijke onder-
zoeken, een tweede periode bij  
de rechtbank, een externe stage  
en een verdiepingsperiode bij  
het parket.

Mensen die, van buiten het OM, 
willen toetreden tot het korps van 
officieren van justitie moeten 
afgestudeerd zijn in het Nederlands 
recht, daarna  tenminste zes jaar 
juridische of anderszins relevante 
werkervaring hebben opgedaan en 
over de Nederlandse nationaliteit 
beschikken.  
Diederik Greive, hoofdofficier - col-
lege van bestuur SSR: ‘De opleiding 
voor officieren plaatst leren in een 
nieuw perspectief. Samenleving, 
praktijk en academische blik staan 
centraal.’
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‘Je kunt er vanuit gaan dat er dagelijks zo’n 
2400 mensen bezig zijn met hennepteelt.’
Volgens Frans Swinkels, directeur Veiligheid 
gemeente Tilburg blijkt dat in de gemeente 
achthonderd miljoen op jaarbasis wordt 
omgezet in hennepteelt.
Blauw, 29 maart 2014

‘Ik ben ongeduldig, een flapuit, ik ben heel 
vaak ongenuanceerd.’
Daarom is advocaat Bénédicte Ficq zo blij met 
rechters die deze eigenschappen niet bezitten.
Rechtspraak, maart 2014

‘Driekwart van de kinderen met een oudere 
broer die ministens vijf veroordelingen op zijn 
naam heeft staan, belandt zelf ook in de 
criminaliteit.’
Rosaly Brandon, projectleider Preventief 
Interventie Team in Amsterdam biedt hulp om 
te voorkomen dat deze kinderen ook afglijden.
Blauw, 29 maart 2014

‘Slachtoffers worden nog te vaak gezien als 
meisjes met puber- of wegloopproblemen of 
een borderline stoornis.’
Corinne Dettmeijer, nationaal rapporteur 
mensenhandel maakt zich zorgen over de 
veilige opvang van binnenlandse slachtoffers 
van mensenhandel.
Vrij Nederland, 5 april 2014

€800.000.000,-
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Wie  een journalist strafrechtelijk wil vervolgen moet geduld en doorzettingsvermogen hebben. Die  
ervaringsregel werd nog maar eens bevestigd in de zaak tegen twee journalisten van het televisie-
programma 'Undercover in Nederland'. 

Het draait allemaal om twee uitzendingen van 'Undercover in Nederland' waarin werd aangetoond 
dat de beveiliging van Schiphol-Oost te wensen overliet. Een medewerker van het programma had 
heimelijk toegang gekregen tot een gebied van de luchthaven waar onder meer het regerings-
vliegtuig staat.
Die uitzendingen en de vondst van een vervalste KLM-pas leidden tot actie van het OM. Na een 
genegeerd  transactievoorstel kwam het tot vervolging van de medewerker en het boegbeeld van het 
programma. Aan de medewerker was ten laste gelegd het vervalsen en voorhanden hebben van de 
KLM-pas en het zich wederrechtelijk op het luchthaven- en bedrijventerrein bevinden. De verdedi-
ging betoogde dat de strafbare feiten louter waren gepleegd om een maatschappelijke misstand aan 
de kaak te stellen. Op grond van art. 10 EVRM (vrijheid van meningsuiting en van nieuwsgaring) zou 
verdachte daarom niet strafbaar zijn.

De rechtbank was het daar niet mee eens. Zij vond het niet proportioneel dat verdachte om het terrein 
op te komen gebruik had gemaakt van de diensten van een KLM-medewerker die als gevolg daarvan 
ontslagen is. De rechtbank veroordeelde hem voor alle feiten (RBHAA:2010:BM3074).

In hoger beroep waardeerde het hof Amsterdam de aanpak van de journalisten anders. Het hof legt de 
nadruk op het maatschappelijk belang van de uitzending. Het vond dat verdachte per saldo voldoende 
zorgvuldig was geweest en ook was gebleven binnen de grenzen van de proportionaliteit en subsidiari-
teit. Daarom sloeg in het licht van art. 10 EVRM de balans door in het voordeel van de verdachte. Hij 
werd ontslagen van rechtsvervolging voor vier van de vijf feiten. Alleen de veroordeling voor het ook na 
de uitzending voorhanden hebben van de valse pas bleef overeind (GHAMS:2011:BQ2981)
Het OM ging vervolgens in cassatie. De middelen waren toegespitst op het ontslag van rechtsvervolging 
voor het vervalsen van de KLM-pas. 

In deze zaak staan twee perspectieven op het plegen van strafbare feiten door journalisten tegenover 
elkaar. Aan de  ene kant een ruimhartige visie:  het maatschappelijk belang dat met de uitzending is 
gediend, maakt dat men enige journalistieke slordigheid, overdrijving en zelfs wetsovertreding voor lief 
moet nemen. Daar tegenover staat een precieze variant: Inderdaad komt journalisten als het gaat om 
het begaan van strafbare feiten enige vrijheid toe, maar een strafbaar feit moet wel in directe relatie 
staan tot het onthullen van de misstand. De Hoge Raad kiest voor dat laatste perspectief. De raad bena-
drukt dat journalisten bij hun werkzaamheden ten behoeve van de nieuwsgaring slechts onder 
bijzondere omstandigheden ontslagen zijn van hun plicht zich aan de strafwet te houden. De Hoge Raad 
begrijpt in dat verband niet hoe het hof heeft kunnen oordelen dat het vervalsen van de KLM-pas een 
geschikt middel was om de gebreken in de beveiliging aan de orde te stellen. Immers, verdachte heeft 
de pas niet gebruikt om op Schiphol-Oost binnen te komen;  hij heeft zich laten vervoeren in de 
kofferbak van een KLM-medewerker die de beveiliging een echte pas heeft getoond (HR:2013:BY3752).

De OM-cassatie had dus succes en de zaak werd naar het hof Den Haag verwezen.

Dat hof vindt dat verdachte ook zonder het vervalsen van de pas had kunnen aantonen dat de beveili-
ging tekort schoot. Hij wordt daarom veroordeeld (GHDHA:2014:620). 
De journalisten hebben inmiddels aangekondigd in cassatie te zullen gegaan. Daarna zal Straatsburg 
wel lonken.

Tekst: Juriaan Simonis (WBOM)

Recente jurisprudentie over nieuwsgaring

KOFFERBAKJOURNALISTIEKDaar doen we het voor!
Opbrengsten en effecten van 
verslavingsreclassering.

In hoeverre verandert het criminele 
gedrag van cliënten na inspannin-
gen van de verslavingsreclasse-
ring? Om die vraag te beantwoor-
den is door Verwey-Jonker Instituut 
een monitor ontwikkeld. De resul-
taten stelden niet teleur, schrijft 
Edwin ten Holte, directeur Stichting 
Verslavings reclassering GGZ, in het 
voorwoord van het rapport “Daar 
doen we het voor!”
Het belang van verslavingsreclas-
sering is vooral zichtbaar voor de 
direct betrokkenen: de cliënten en 
professionals en hun directe om-
geving. Voor de maatschappelijke 
buitenwacht is dat anders. De 
Stichting Verslavingsreclassering 
GGZ (SVG) heeft daarop opdracht 
gegeven aan het Verwey-Jonker 
Instituut om  de maatschappelijke 

betekenis van het werk van instel-
lingen voor verslavingsreclassering 
te onderzoeken. Aan de hand van 
een kwantitatieve basismonitor 
blijkt onder andere dat cliënten een 
jaar nadat ze in aanraking zijn geko-
men met verslavingsreclassering 
significant minder strafbare feiten 
plegen dan in het jaar ervoor. 
Henk Korvinus, hoofdofficier van 

justitie Den Haag: ‘De combinatie 
voorwaardelijke vrijheidsstraf met 
toezicht door de verslavingsreclas-
sering vermindert recidive; verder 
kwalitatief onderzoek is nodig om 
aan te tonen of ook blijvend ge-
dragsverandering gerealiseerd 
wordt.’
Het rapport is te downloaden via 
www.svg.nl

Foto: Fons Sluiter



de burgerlijke stand in de regio Rotterdam een naam 
weigerde, en dat later bleek dat die naam in Den Haag 
wel was toegelaten. Via ons gaat die informatie dan naar 
de rechtbank Rotterdam en die kan dan opdracht geven 
om de geboorteakte alsnog te wijzigen’, aldus Wilma 
Sadal. Dat komt niet zo heel vaak voor. ‘Maar wat dacht 
je van kinderen met buitenlandse namen, bijvoorbeeld 
geadopteerde kinderen? Vaak is het onderscheid tussen 
voornaam en familienaam bij hen onduidelijk. Willen de 
adoptieouders het kind een andere voornaam geven, dan 
komt daar echt wel wat bij kijken.’

Vluchtelinge
Dat zijn dan nog de betrekkelijk simpele dossiers van 
Wilma en Rob. Ongeveer in koor beginnen ze met: ‘Er 
komt een Somalische vrouw...’ Als vluchtelinge naar 
Nederland gekomen, zonder papieren, maar in een 
verhoor door de IND is gezegd dat zij in Somalië is 
getrouwd. Zo wordt zij in de burgerlijke stand geregi-
streerd als gehuwd. Vindt die vrouw een Nederlandse 
partner, en krijgt ze een kind, dan is dat kind naar 
Nederlands recht “staande het huwelijk” met die 

Huwelijken stuiten, bewindvoerders aanwijzen, het sneller afgeven 

van een asbus na crematie: werk voor de gemeente? Nee, 

onderzoeks- en advieswerk voor officier Rob Schoute en 

secretaris Wilma Sadal-van Vugt van arrondissementsparet 

Rotterdam. Zij doen het taakveld “extra-judicieel”. 

Het OM, dat is een strenge man of vrouw die voor de 
rechter straffen eist. Staand in toga, met de rode boekjes 
van “Tekst en Comentaar” op de wetboeken van 
Strafrecht en Strafvordering. Dat is het standaardbeeld. 
En dan kom je ineens op de kamers van officier Rob 
Schoute en secretaris Wilma Sadal-van Vugt. “Extra-
judicieel” is wat zij doen.
De rode strafrechtboekjes staan ook op het bureau van 
officier Rob Schoute en secretaris Wilma Sadal-van Vugt. 
Want de twee doen een heleboel verschillende zaken. 
Maar prominent, en echt voor het grijpen, staan de 

De extra-judiciële taken in arrondissementsparket Rotterdam

blauwe boeken van Tekst en Commentaar Personen- en 
Familierecht.

Het OM heeft een aantal taken in kwesties die niets met 
strafrecht te maken hebben maar die beoordeeld 
moeten worden vanuit de openbare orde en het alge-
meen belang. Hier treedt het OM op als vertegenwoordi-
ger van de Nederlandse Staat en maatschappij.
Wil je je voornaam wijzigen? Dan beslist de rechtbank, 
maar het OM onderzoekt dat en adviseert.  ‘We hebben 
het ook wel eens meegemaakt dat een ambtenaar van 

Geen strafrecht, tóch een OM-taak 

Loopbruggen verbinden de verschillende gebouwen van het justitiële gebouwencomplex 

in Rotterdam.

Wilma Sadal: 'De Declaration of Justice 2000 staat in mijn kantoor op de muur. Ooit was 

dit de sociale ruimte voor de hele vijfde verdieping.'

Somalische man geboren, en krijgt het dus niet de 
achternaam van de Nederlandse partner. Erkennen is 
dan minder eenvoudig dan het lijkt, omdat eerst het 
vaderschap van de niet biologische vader moet worden 
ontkend. 
‘Af en toe is het net een sudoku. Kunnen we dit doen, 
kunnen we dat doen? Er zijn best wel veel mogelijkheden 
in het Burgerlijk Wetboek.  Aan ons wordt steeds de 
vraag voorgelegd: welk recht is van toepassing? Het 
komt ook voor dat we tegen de rechtbank zeggen: dit 
moet opgelost worden naar Somalisch recht. Ons 
oordeel leggen we voor aan de rechtbank’, aldus Rob 
Schoute.
En heel soms biedt het Burgerlijk Wetboek geen 
oplossing, en dan moet er toch iets gebeuren. ‘Zoals het 
geval van een Chinese vader met een kind. Dat kind was 
biologisch van hem, maar hij kon niet zeggen wie de 
moeder was en waar het kind geboren was. Hij zei dat hij 
het kind op een station had gekregen van de moeder. 
Uiteraard kon de ambtenaar van de burgerlijke stand 
wegens gebrek aan gegevens geen akte opmaken en wij 
waren het met de ambtenaar eens. We hadden het 
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754 DOSSIERS 
De extra judiciële taken waarmee het Openbaar 
Ministerie is belast, hebben vooral betrekking op 
het familie- en personenrecht. De bepalingen hier-
voor zijn onder meer opgenomen in het burgerlijk 
Wetboek (Boek 1) en de Wet op de Lijkbezorging. 
In 2012 behandelden Rob Schoute en Wilma Sadal-
van Vugt 651 dossiers. In 2013 waren dat er 754.
Het betreft dan zaken als  onderbewindstellingen, 
te late geboorteaangiften, de vrijgave van asresten, 
etc.  maar meeste tijd gaat zitten in het in overeen-
stemming brengen van de akten van de burgerlijke 
stand met de feitelijke situatie.

sterke vermoeden dat de vader bewust gegevens 
achterhield. Tegen onze beslissing werd appèl ingesteld. 
Maar inmiddels was het kind 7 jaar oud en was er nog 
steeds geen akte. Wat doe je dan?’ De vraag is retorisch: 
het belang van het kind prevaleerde. In opdracht van het 
OM is een geboorteakte opgesteld. ‘Maar daar staat 
natuurlijk veel te weinig in. De vader kan het kind niet 
eens erkennen, want daar heb je toestemming van de 
moeder voor nodig’, aldus Wilma. ‘Zie hier het hele 
familierecht uitgekristalliseerd’, zegt Rob.
Te late geboorteaangiften, ontkenning vaderschap, 
vernietiging vaderschap, een kortere wachttijd voor een 
huwelijk, begraven binnen 36 uur, het sneller afgeven 
van een asbus na crematie, het opmaken van de 
geboorteakte van een vondeling: allemaal zaken 
waarmee Wilma en Rob bijna dagelijks te maken 
hebben.

Ouderenmishandeling
En soms moet het allemaal heel snel, zegt Wilma 
Sadal-van Vugt. ‘De laatste jaren zien we een toename 
van verzoeken om voor met name ouderen een bewind-
voerder of mentor aan te stellen. Ouderenmishandeling 
of mensen die misbruik maken van ouderen is een 
probleem.’ Instellingen waar ouderen wonen, de GGD, 
thuiszorg maar ook notarissen signaleren dat steeds 
meer bejaarden slachtoffer worden van mensen die 
misbruik van ze maken. Rob Schoute: ‘Dan komt er een 
spoedverzoek om voor een oudere bijvoorbeeld een 
bewindvoerder aan te stellen. Dat kunnen we binnen 24 
uur bij de rechtbank indienen. De rechtbank werkt 

steeds goed mee door snel op het verzoek te beslissen.’ 
Het zijn af en toe schrijnende verhalen, aldus Wilma en 
Rob. ‘Er worden mensen gevonden door buren in 
erbarmelijke omstandigheden. Vaak is er geld genoeg, 
bijvoorbeeld in de vorm van een PGB. Maar de huur en 
andere voorzieningen worden niet meer betaald en dan 
blijkt iemand er met het geld vandoor te zijn. En straf-
rechtelijk is het dan ook nog eens een keer lastig als 
betrokkene zegt dat er altijd goed voor hem of haar is 
gezorgd en als in goed vertrouwen het bakpasje met 
pincode is afgegeven. In vele gevallen is er dan aanleiding 
om een bewindvoerder aan te wijzen’, zegt Rob. ‘En 
kinderen laten zich ook niet onbetuigd’, vult Wilma aan. 
‘We zien maar al te vaak dat kinderen zich hoegenaamd 
niet bekommeren om hun ouders en de zorg volledig 
afwentelen op de samenleving. Maar wel het geld 
inpikken.’
Mentoren komen vaak uit de directe omgeving van de 
hulpbehoevende. Instellingen waar ouderen verblijven 
maar ook gespecialiseerde organisaties kunnen aange-
steld worden als bewindvoerder. Wilma: ‘Maar toen zich 
een bewindvoerder meldde die in het (verre) verleden 
werd verdacht van frauduleus handelen, hebben we ons 
de vraag gesteld of we al dan niet een vordering moesten 
indienen bij de rechtbank. Uiteindelijk hebben we de 
vordering wel ingediend maar daarbij aangegeven dat wij 
twijfels hadden over de betrouwbaarheid van de voorge-
stelde bewindvoerder. De rechtbank was van oordeel dat 
de oude verdenking geen belemmering was voor een 
aanstelling tot bewindvoerder en wij hebben ons bij die 
beslissing neergelegd.’

‘We zien nu nog maar het topje van de ijsberg. Pas als er 
iets heel erg mis gaat, grijpt er meestal  wel iemand in. 
Maar de ontwikkelingen in de zorg en de introductie van 
de participatiesamenleving zullen er wellicht toe leiden 
dat er meer van dergelijke zaken op ons af komen’, zo zegt 
Rob. Wilma: ‘Mensen blijven veel langer, al dan niet met 
allerlei soorten van hulp, zelfstandig wonen. Dan gaat een 
verzorger even pinnen, en een net-dementerende 
mevrouw weet het allemaal niet meer zo goed. De 
omgeving moet ook blijven opletten, de Sire-spotjes zijn er 
niet voor niets.’

TV
Geen dag is hetzelfde. ‘Het gebeurt regelmatig dat ik ’s 
morgens denk: “Vandaag ga ik eens goed voor dat dossier 
zitten om uit te zoeken hoe het zit” en dat ik aan het eind 
van de dag niet verder ben gekomen dan de eerste 
bladzijde. Heen en weer naar de Centrale Balie, spoedte-
lefoontje van de GGD, snel  naar de rechtbank, telefoon 
van advocaten. En dan ineens een heel vreemd verzoek 
van een ambtenaar van de burgerlijke stand van een 
gemeente in de regio.’ Wilma begint te lachen.
Rob neemt over. ‘Hoe zit het met een huwelijk tussen twee 
mensen die elkaar helemaal niet kennen?’ Het gaat over 
een televisieprogramma. ‘Een tv-zender is bezig met een 
programma waarin twee wildvreemden via de computer 
aan elkaar gekoppeld worden. En dan moeten ze ook gaan 
trouwen. Ze zien elkaar pas in de trouwzaal. Razend-
spannende  tv, vast en zeker. Maar die ambtenaar wil 
weten of er wettelijke belemmeringen zijn.’ De vraag gaat 
naar het OM als vertegenwoordiger van de openbare orde.

Bij de Centrale Balie komen veel vragen en verzoeken officieel binnen.

Geen dag is hetzelfde.

Rob Schoute op weg naar het zittingzalencomplex. Naast de portefeuille extra-judicieel 

heeft hij ook nog "gewone” strafzaken.
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Rob: ‘Trouwen is een beslissing die je tot op het aller-
laatste moment in vrijheid moet kunnen nemen. Is daar 
nu nog sprake van? Als OM kunnen wij een huwelijk 
stuiten, of nietig verklaren. Moeten we dat misschien gaan 
doen? Ja, ik wil... trouwen met een wildvreemde. Is dat 
toch vooral niet een beetje raar? Kan het eigenlijk wel?’ 

Tekst: Jeichien de Graaff | Foto’s: Robin Utrecht
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leving een schikking de normaalste 
zaak van de wereld is. Het 
“af kopen” van een straf is voor 
velen  onbegrijpelijk. Loopt het OM 
weg voor dit soort straffen?
‘Het instrument van de hoge 
transactie passen we slechts bij 
uitzondering toe, en dan alleen 
wanneer dat leidt tot de meest 
effectieve oplossing. In de afgelopen 
drie jaren heeft het OM 23 hoge 
transacties aan de minister van V&J 
voorgelegd, dat zijn er minder dan 
tien per jaar. In de Libor-zaak ging 
het om een bank, een bedrijf, die 
kunnen we niet in de gevangenis 
stoppen. In deze casus gaat het om 
een verwijt aan een organisatie als 
geheel, dan is een boete een 
passende straf. Wanneer een 
gevangenisstraf een passende 
sanctie is, dan dagvaarden wij. 
Hetzelfde geldt voor feiten waarover 
fundamentele geschillen tussen OM 
en verdachte bestaan waarin enkel 
de strafrechter het finale oordeel 
kan vellen. Kijk naar Hooijmaijers, de 
vastgoedfraude (waarin personen 
zijn gedagvaard en bedrijven hebben 
getransigeerd), Joep van den 
Nieuwenhuyzen of de zaak tegen 
Chemie Pack, waarin wij ook de 
leidinggevenden hebben gedagvaard.’
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Marianne Bloos, hoofdofficier van het Functioneel Parket, over de Libor-zaak

DOEN OOK PIJN’

‘SCHIKKINGEN 

De recordschikking van 70 miljoen euro met de Rabobank voor het 

manipuleren van de Libor-rente maakte aardig wat reacties los.  

Een interview met Marianne Bloos, hoofdofficier van het Functioneel 

Parket, het onderdeel van het OM dat de transacties met de Rabobank 

overeenkwam. Over de zin en onzin van transacties en schikkingen.

‘Het debat dat ontstond na de 
kwestie Libor draagt bij aan het 
gevoel dat de aanpak van witteboor-
dencriminaliteit ertoe doet. 
Witteboordencriminaliteit schaadt de 
samenleving en daar horen effec-
tieve interventies en passende 
straffen bij.’ Marianne Bloos blikt 
terug op het debat dat ontstond na 
het bekendmaken van de boetes die 
werden opgelegd voor het Libor-
schandaal. De Rabobank topmannen 
Moerland en Schat moesten het veld 
ruimen door de kwestie. Marianne 
Bloos was officier van justitie en 
teamleider bij het arrondissements-
parket Amsterdam, om in 2006 bij 
het Functioneel Parket te beginnen.

De zaak tegen de Rabobank werd 
“afgedaan” met een schikking. 
Waarom?
‘Voor alle duidelijkheid: het onder-
zoek naar de manipulaties loopt nog. 
Het manipuleren van rentestanden, 
zoals de Rabobank met de Libor-
rente deed, was onaanvaardbaar. 
Toen wij naar aanleiding van een 
Amerikaans rechtshulpverzoek 
strafrechtelijk relevante signalen 
kregen dat er mogelijk gemanipu-
leerd zou zijn met de rentestanden, 
zijn wij direct een onderzoek gestart. 

We hadden al snel een beeld van 
het feitencomplex en inmiddels had 
de Rabobank zelf al maatregelen 
getroffen. Dat hebben we meege-
wogen in de afdoening. Daarbij 
stond voorop dat én sprake moest 
zijn van een stevige straf, én wilden 
we waarborgen dat er echt iets zou 
veranderen, zodat dit soort gedrag 
zich niet nog eens kon voordoen. 
Voor de Rabobank was de transac-
tie de enige manier om dat te 
bereiken. Een transactie biedt naast 
de boete ook de mogelijkheid om bij 
de bank maatregelen af te dwingen 
die ervoor zorgen dat de gedragin-
gen in de toekomst niet meer 
plaatsvinden. DNB ziet toe op de 
implementatie van de maatregelen. 
De rechter heeft die mogelijkheden 
niet. De transactie was ook lik op 
stuk en sloot aan op wat er 
internationaal gebeurde. De 
Amerikanen en Britten waren al 
met meer banken een schikking 
overeengekomen voor Libor-
manipulaties en door deze afdoe-
ning konden de zaken in meerdere 
landen tegen de Rabobank gelijktij-
dig worden afgedaan.’

Het gevoel van velen is nu dat bij 
de hogere heren in onze samen-

Marianne Bloos, hoofdofficier 
van het Functioneel Parket:

‘Boete ongekend 
hoog’



OM kiest zijn zaken zorgvuldig, we 
denken na over wat de rol van het 
strafrecht is, wat onze meerwaarde 
kan zijn, wat we kunnen bijdragen 
aan oplossen van maatschappelijke 
problemen en wat het effect is dat 
we willen bereiken. Je wil zorgen 
dat de fraude niet meer, of in ieder 
geval minder plaats vindt. We willen 
dat waar het criminelen om te doen 
is –geld-  zoveel mogelijk afnemen. 
We zijn steeds meer naar de 
voorkant gegaan, we gaan steeds 
meer op zoek naar zaken, we 
stuiten op tot nog toe onbekende 
problemen, daar waar strafrecht 
problemen kan signaleren en 
blootleggen. Kijk naar de vastgoed-
fraude. We hadden misschien nog 
veel meer van dat soort zaken 
kunnen doen, maar dat willen we 
niet. We zijn niet een soort stofzui-
ger die alle problemen kan oplos-
sen. Het is ook aan branches om 
zelf orde op zaken te stellen. Het 
strafrecht kan steeds weer helpen 
nieuwe problemen bloot te leggen, 
helpen die problemen zichtbaar te 
maken. Er is de komende tijd nog 
genoeg te doen voor ons.’

Tekst: Marieke van der Molen
Foto's: Sanne Paul
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Maar toch, komen de Rabobank en 
de verantwoordelijke bankiers niet 
makkelijk weg met een boete?
‘Je moet rekening houden met wie je 
voor je hebt: een bank kan je niet in 
de cel stoppen. De boete van € 70 
miljoen vind ik echt een stevige straf. 
In Nederland is het niet alleen een 
unieke zaak, maar ook een histori-
sche sanctie. Bovendien keken en 
kijken we nog naar de rol van de 
mensen die niet meer bij de bank 
werken. Let wel: de bank had zelf al 
maatregelen genomen. Er waren al 
bankiers vertrokken of ontslagen. 
Van de mensen die nog bij de bank 
zitten was niemand dusdanig 
betrokken dat het opportuun zou  
zijn om ze strafrechtelijk te vervol-
gen. De beslissing over vervolging 
van andere bankiers is nog niet 
genomen.’

De Amerikanen gaan vier bankiers 
vervolgen. Waarom hebben wij de 
beslissing nog niet genomen?
‘De Amerikanen zijn eerder begon-
nen en verder met het onderzoek 
dan wij. Wij hebben er net als de 
Amerikanen voor gekozen om het 
onderzoek in delen te doen. Eerst de 
bank. We wilden snel duidelijkheid. 
Een bank die jarenlang verdacht is, is 
niet goed. Daarnaast lijken zaken 
eenvoudig, maar je hebt het over 
mensen die in verschillende mate 
betrokken waren. Je hebt ook te 
maken met buitenlandse verdachten 
die in het buitenland woonachtig 
zijn.’

Maar het was de  verantwoordelijk-
heid van de bestuurders Moerland 
en Schat dat de bank zo strafbaar 
heeft gehandeld. Waarom stopt u 
die niet in de cel?
‘Uiteindelijk is de baas altijd 
eindverantwoordelijk. In dit geval 
heeft de organisatie strafbaar 
gehandeld, en daarvoor is zij ook 
gestraft. Ze betaalt wereldwijd 
honderden miljoenen euro’s boete. 
Natuurlijk hebben wij gekeken of wij 
de bazen van de Rabobank een 
strafbaar verwijt kunnen maken. Dan 
moet je bewijzen dat ze ervan wisten 
of dat ze ervan hadden kunnen 
weten en je moet bewijzen dat zij 

leiding hebben gegeven aan de 
gedraging. Maar dat was niet zo. 
Zodra zij hoorden van de strafbare 
handelingen traden zij ertegen op.’

Maar zij handelden misschien rij-
kelijk laat?
‘Ze hebben de strafbare gedragingen 
gestopt. Had misschien sneller 
gekund, daar gaan wij niet over, dat 
is geen strafbaar verwijt. Wij 
vervolgen iemand als een strafréch-
telijk verwijt kan worden gemaakt. 
Wanneer anderen vinden dat zij hun 
werk niet naar behoren of niet goed 
genoeg hebben uitgevoerd, daarvoor 
staan wij niet aan de lat om te 
vervolgen. Het is aan de Raad van 
Commissarissen of de toezichthou-
der om dat te beoordelen. Daarvoor 
kan je iemand ontslaan of discipli-
naire maatregelen nemen.’

Van de 23 keer dat het OM de afge-
lopen drie jaar tot een hoge trans-
actie  kwam, was het 20 keer het 
Functioneel Parket. Waarom?
‘Dat is niet zo gek. De ondermij-
nende criminaliteit die het FP 
bestrijdt, kent soms verdachten die 
een specifieke benadering recht-
vaardigen. Ik denk dan in ieder geval 
aan rechtspersonen. Vaak heb je te 
maken met organisatiecriminaliteit, 
en bedrijven kunnen nu eenmaal niet 
de cel in. Bij commune strafzaken  is 
veel geregeld om na en door de straf 
herhaling van criminaliteit te 
voorkomen. Verdachten kunnen een 
leerstraf of een TBS-behandeling 
krijgen en krijgen in het laatste deel 
van hun straf proefverlof met 
reclasseringstoezicht of toezicht 
door jeugdzorg. Bij ondermijnende 
criminaliteit moeten we dat anders 
regelen. Bijvoorbeeld door met een 
hoge transactie de voorwaarde af te 
dwingen dat ook in de toekomst 
toezicht wordt uitgeoefend, zoals we 
dat met de Rabobank, maar ook in 
de zaak tegen Ballast Nedam 
hebben geregeld.’

De boetes kan een crimineel 
incalculeren. Een rechtsgang biedt 
ook meer negatieve publiciteit. Is 
dat niet iets dat ook meetelt bij het 
uitdelen van een straf?

‘Je bedoelt dat de Rabobank er 
makkelijk afkomt in de publiciteit? 
Wij brengen bij een hoge transactie 
een persbericht uit, zo ook in deze 
zaak. En de DNB heeft een persbe-
richt uitgebracht, en de 
Amerikanen. Voorop staat dat de 
verdachte een passende straf moet 
krijgen. Een straf die pijn doet.’

Pijn?
‘Ja dit doet pijn. Het betekent iets om 
door een officier van justitie te 
worden aangepakt. Het betekent iets 
wanneer blijkt dat je niet de bank 
bent van Jochem de Bruin. Het doet 
iets met de reputatie van de bank.
Een straf moet recht doen aan de 
ernst van de feiten, aan de maat-
schappij en ook aan die van de 
verdachte. De boete van 70.000.000 
euro is in ons rechtssysteem 
ongekend hoog.’

Het persbericht van de Amerikanen 
was veel uitgebreider. Waarom in 
Nederland zo’n kort bericht?
‘Er is openheid, er is een persbe-
richt. Wij merken wel dat er een 
andere behoefte ontstaat. Wij 
proberen om dat anders vorm te 
geven. En daarbij kijken we natuur-
lijk naar andere landen met meer 
historie op dat gebied.’

Heeft het OM de middelen en 
instrumenten om zaken als het 
Libor-schandaal aan te pakken?
‘Wij hebben voldoende instrumenten. 
De Libor-casus is niet een heel 
ingewikkelde, we hebben voor hetere 
vuren gestaan. Dat zegt ook wel iets 
over de ontwikkeling die het OM, 
samen met de bijzondere opspo-
ringsdiensten, heeft doorgemaakt. 
Waar we nog eens goed naar moeten 
kijken is de rol van advocaten en 
notarissen als toegangspoort voor 
crimineelgeld tot de bovenwereld. 
Het gaat dan om advisering op civiel 
gebied, geen strafrecht. Onbewust 
worden deze beroepsgroepen vaak 
ingezet bij ingewikkelde structuren 
om crimineel geld wit te wassen of 
om fraude mogelijk te maken of te 
verbergen. Door hun geheimhouding 
kunnen opspoorders onvoldoende 
heen breken. Zelf mogen zij hun 
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geheimhouding ook niet zo maar 
opzij zetten. Puzzelstukjes die zich bij 
hen kunnen bevinden en die nodig 
zijn bij de fraudebestrijding blijven 
dan verborgen. Zeer ontwrichtende 
fraudepatronen blijven dan onzicht-
baar terwijl wij de kleinere fraude 
steeds strenger aanpakken. Ook de 
FATF, internationaal waakhond als 
het gaat om de bestrijding van het 
witwassen, heeft hier bij de evaluatie 
van Nederland in 2012 al vraagtekens 
bij gezet.’

Dus het verschoningsrecht moet 
beperkt worden?
‘Het is niet zozeer het inperken van 
het verschoningsrecht, het funda-
mentele recht van een rechtzoekende 
om zich in vertrouwelijkheid met zijn 
raadsman in een strafrechtelijk 
proces te kunnen verstaan, maar het 
intomen van de reikwijdte van het 
verschoningsrecht. Uiteindelijk is dat 
niet aan ons. Het zou ons wel helpen 
om de strijd tegen witteboordencri-
minaliteit op alle fronten effectiever 
te maken. We zouden de discussie 
over de uitwassen van het verscho-
ningsrecht en de vrijplaatsen die 
daardoor kunnen ontstaan graag 
heropenen, maar dat is aan de 
Tweede Kamer. Wat in de strijd tegen 
witteboordencriminaliteit zou helpen 
is een beperking van het verscho-
ningsrecht bij de dienst van de 
advocaat of notaris als adviseur in 
bijvoorbeeld het civiele domein. Het 
gaat niet om beperking van het 
verschoningsrecht bij advocaten die 
hun cliënt bijstand verlenen in een 
strafrechtelijk proces. Dat grondrecht 
staat als een huis en dat moet zo 
blijven. Echter de ene dienst van een 
geheimhouder hoeft daarom niet per 
se dezelfde geheimhoudingsregels te 
genieten als de andere dienst.’

Is het mogelijk witteboordencrimi-
naliteit zwaarder te bestraffen?
‘De wet laat voorlopig nog vol-
doende ruimte. De laatste jaren 
laten een ontwikkeling zien in 
straffen die opgelegd worden. 
Grofweg twintig jaar geleden 
dachten criminologen nog dat een 
succesvolle opsporing en vervolging 
van hooggeplaatsten uit het 

bedrijfsleven vrijwel onhaalbaar 
was. Deze verdachten zouden zich 
voldoende macht en status hebben 
verschaft om een stigmatisering als 
crimineel te voorkomen.
In de tien jaar die het FP aan 
fraudebestrijding doet hebben we 
een enorme ontwikkeling doorge-
maakt, er is gewerkt aan die kennis, 
we hebben bankiers, notarissen, 
accountants en fiscalisten binnen-
gehaald. Ahold was één van de 
eerste zaken van het FP, wel een 
veroordeling met een groot effect 
maar  nog geen hoge straffen. 
Inmiddels hebben we vastgoed-
fraude Klimop voor de rechter 
gebracht, verdachten zijn veroor-
deeld tot gevangenisstraffen, 
daarnaast hoge ontnemingen van 
crimineel verdiend vermogen dat 
terug is gegaan naar de slachtof-
fers.’

Dus frauderende witte boorden 
kunnen hun borst natmaken?
‘Ja. Maar we kunnen nooit overal 
zijn, dus het is ook belangrijk dat het 
bewustzijn groeit dat ze zelf niet 
moeten frauderen. Dat helpt om de 
maatschappij beter te maken. Het 
bewustzijn dat je hiervoor bestraft 
kan worden draagt hier aan bij. Het 
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dat het object is verdwenen, loopt alles weer op rolletjes 
en vliegt Obama veilig naar de start van de NSS.’

Maandagochtend 24 maart: Een groep 
demonstranten houdt zich niet aan 
aanwijzingen en gaat lopen vanaf het 
Malieveld. Ze worden aangehouden

Yolanda de Groot, afdelingshoofd en NSS-
deelprojectleider Lokale Opsporing & Vervolging
‘Hoe bereiden we ons voor op grote groepen arrestanten 
en het afdoen van die zaken? Dat was de opdracht waar 
we als OM voor stonden. Samen met de politie hebben 
we in de gehele Randstad voorbereidingen getroffen om 
tijdens de NSS klaar te zijn voor ruim vijfhonderd 
arrestanten, mochten bijvoorbeeld demonstraties uit de 
hand lopen of bij grote ongeregeldheden. Grote groepen 
demonstranten die bewust de confrontatie zouden 
zoeken met de politie was één van de scenario’s waar je 
je als politie en OM op voorbereidt. Daarvoor stonden 
heel veel medewerkers paraat: hulpofficieren, recher-
cheurs, officieren van justitie, parketsecretarissen, 
administratief personeel, advocaten en rechter-commis-
sarissen. Alles ingericht om aan de hand van de 
ZSM-methodiek zo snel mogelijk een beslissing te 
kunnen nemen of een verdachte bijvoorbeeld naar een 
supersnelrechter zou moeten, een boete zou krijgen, 
naar een officierszitting of dat er meer onderzoek nodig 
was. 
Hiervoor was op het politiebureau aan de Burgemeester 
Patijnlaan in Den Haag een arrestantenafhandelingslo-
catie ingericht. Een ruimte waar verdachten in één keer 
het hele traject van voorgeleiding aan de hulpofficier, 
checken identiteit, consultatie advocaat, verhoor en de 
afdoening doorlopen. 
De melding dat er een groep demonstranten vanaf het 
Malieveld aankwam die bewust zowel de aanwijzingen 

dreigingen kenbaar zijn merk je dat iedereen op scherp 
staat. Het is bijna stil op de werkvloer. Twintig mede-
werkers van allerlei organisaties monitoren real time: 
het sentiment in de sociale media, het luchtruim, (on)
geplande demonstraties, incidenten in of nabij de 
beveiligde zones, maar ook windvoorspellingen en of 
alle delegaties wel op de juiste locaties aankomen. ’s 
Ochtends vroeg was de ASIC al vol in actie toen er op 
de Lijnbaansgracht in Amsterdam een auto met 
mogelijk explosieven werd aangetroffen. Dat bleek uit 
informatie van de Amsterdamse SGBO gelukkig loos 
alarm te zijn. Op zo’n moment hebben alle organisaties 
hun eigen informatiestromen: OM en politie richten 
zich op eventuele verdachten en doen onderzoek naar 
of er inderdaad sprake is van explosieven. Anderen 
gaan na of dit invloed heeft op dreigingsanalyses, of het 
gevolgen heeft voor de delegaties en hoe lang de weg 
afgesloten blijft met welke consequenties.
Er ontstaat lichte opwinding als een drone wordt 
gesignaleerd boven het Rijksmuseum in Amsterdam 
nadat de helikopters van Obama zijn geland. Als 
Landelijk Parket hebben we naarstig contact met de 
lokale politieleiding, interventie-experts en 
Amerikaanse beveiliging over de mogelijkheden. Kort 
daarna blijkt uit informatie van het Amsterdamse SGBO 
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Wat was de inzet van het OM tijdens de Nuclear Security Summit? 

Wat kwam er kijken bij de voorbereidingen op het gebied van  

veiligheid? Aan de hand van vier gebeurtenissen vertellen OM’ers 

over de eind maart gehouden nucleaire veiligheids-top. 

Regionaal Bestuursteam bestaande uit de zeshoek, de 
Interface en de Staf Grootschalig en Bijzonder 
Optreden (SGBO) in Amsterdam is vanaf 07.00 uur 
volledig bemenst en staat op scherp voor alles wat er 
komen gaat. Het crisiscentrum in Driebergen draait op 
volle toeren. Van het Landelijk Parket zit een team met 
officieren van justitie en hun ondersteuning op locatie 
voor de opsporing en de intelligence in de All Source 
Intelligence Cell (ASIC). Hoewel er geen bijzondere 

Tijdens de NSS werkte het OM eendrachtig samen

Maandagochtend 24 maart: Er wordt 
een drone gesignaleerd boven het 
Rijksmuseum in Amsterdam

Jan-Hendrik Meulmeester, afdelingshoofd en 
NSS-deelprojectleider Intelligence
‘Maandagochtend 24 maart. Obama is geland op 
Schiphol en stapt direct over in zijn klaarstaande 
helikopter die hem naar Amsterdam brengt. Het 

De Nuclear Security Summit 2014, de grootste top 
ooit in Nederland gehouden. De top van de grote 
getallen, met 58 wereldleiders, duizenden mede-
werkers, delegatieleden en journalisten die op 24 
en 25 maart naar Nederland kwamen. 
Ook voor het OM betekende de NSS een lange 
voorbereiding en de inzet van heel veel medewer-
kers. De NSS was een regio-overstijgend evene-
ment, waardoor verschillende OM-onderdelen 
betrokken waren bij de veiligheidsoperatie. 
Honderden medewerkers van regioparketten en 
landelijke onderdelen zoals het Landelijk Parket en 
DVOM hebben een bijdrage geleverd om te zorgen 
dat de top veilig en ongestoord kon verlopen. 
Waarin het OM een rol had op diverse gebieden 

zoals crisisbeheersing, bewaken en beveiligen, 
opsporing en vervolging (lokaal en landelijk), 
intelligence en (crisis)communicatie. Ook was het 
OM vertegenwoordigd in de verschillende Staven 
Grootschalig en Bijzonder Optreden) en gaf het 
invulling aan zijn gezagsrol in de vierhoeken. 
Voor het OM was het de eerste keer dat met zo veel 
verschillende collega’s aan één operatie gewerkt 
werd. Dit vroeg om een OM dat als één concern 
optimaal was voorbereid en opereerde. Hiervoor 
waren alle collega’s via het computerprogramma 
One-Note met elkaar verbonden. Waardoor 
bijvoorbeeld de collega’s in Amsterdam meteen 
konden meelezen en reageren op wat er in Den 
Haag gebeurde. 

Honderden OM’ers betrokkenDrones, delegaties
en demonstranten

Jan-Hendrik Meulmeester:

‘Iedereen stond  
op scherp’
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gemeentes is besproken, met de mogelijkheid tot 
regionale aanpassingen. Dat heeft eenheid in handelen 
gebracht en consensus over hoe moest worden 
opgetreden. Een eenduidig verhaal over dat drones niet 
de lucht in mochten vanwege sluiting van het lucht-
ruim, dat het voorhanden hebben van drones in het 
kader van noodverordeningen niet was toegestaan. 
Maar ook wat te doen met mensen die in bootjes voor 
de kust willen demonstreren. En de vraag of er lopende 
demonstraties mochten plaatsvinden. 
Waardig, veilig en ongestoord en Nederland als land  
van recht en vrede hebben de sfeer rond het evenement 
bepaald. Er ligt nu een heel mooi document dat bij elk 
willekeurig evenement in de toekomst als basis  
kan dienen.’ 

Dinsdagochtend 25 maart: Er is een 
man op Den Haag CS aangehouden met 
wapens in een tas
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van de Burgemeester als van de politie hadden 
genegeerd, zorgde dat iedereen in actie kwam. Toen de 
touringcar het terrein opreed, vroegen we ons wel even 
af of deze bus niet de verkeerde afslag had genomen. 
Geen gewelddadige demonstranten, maar een groep 
van veelal hoge leeftijd die zingend in de bus zat. Maar 
hoe dan ook, ze hadden zich niet aan de duidelijke 
afspraken rondom demonstraties gehouden.
Uiteindelijk is het met deze groep van arrestanten en 
nog wat losse aanhoudingen heel erg meegevallen. 
Maar al deze voorbereidingen hebben ons veel opgele-
verd.
De draaiboeken die gemaakt zijn, kunnen we zeker in 
de toekomst nog gebruiken bij grootschalige evene-
menten waarbij een grote politiemacht op de been 
wordt gebracht.’

 
Dinsdagmiddag 25 maart: Politie  
belt over een aangehouden verdachte 
die beweert bij een NSS-delegatielid  
te horen

Mariëtte Bode:

‘Demonstraties moeten 
wel ordelijk verlopen’

Nicole Vogelenzang:

‘Overleg tussen OM  
en Buitenlandse  
Zaken nuttig’

Nicolette Stoel:

‘Binnen een  
kwartier ontkrachtten 
we de geruchten’

Mariëtte Bode, afdelingshoofd en NSS-
deelprojectleider Beleid & Strategie
‘Vrijheid van meningsuiting en het recht om te demon-
streren zijn fundamentele waarden in onze democratie 
en vormen een grondrecht dat moet worden gewaar-
borgd. Maar demonstraties moeten wel ordelijk 
ver lopen. Wat mag dan wel en wat mag dan niet? Dat 
was één van de onderwerpen die beschreven stonden 
in de Beleidsuitgangspunten & Tolerantiegrenzen NSS. 
Dat alles bepaalde uiteindelijk hoe de agent op straat  
zou moeten optreden bij mogelijke ordeverstoringen.  
Wat de NSS bijzonder maakte was dat het meerdere 
regio’s oversteeg. Als OM zijn we als neutrale partij  
de voorzitter geweest om al deze uitgangspunten te 
verzamelen en af te stemmen met alle betrokken 
gemeentes. We hebben hiervoor alle goede ervaringen 
van eerdere evenementen zoals de kroning in 
Amsterdam en de Afghanistan-top gebruikt.
Bijzonder is dat het tot één basisverhaal heeft geleid 
dat vervolgens in alle driehoeken van de betrokken 

Nicolette Stoel, persvoorlichter
‘Voor de persvoorlichters bij het OM was de NSS een 
bijzonder evenement omdat we te maken hadden met 
veel verschillende partijen zoals ministeries, NCTV en 
gemeentes. In de voorbereiding is er gewerkt met 
uitgebreide scenario’s waarin goed vastgelegd stond 
welke partij over welk onderwerp in de woordvoering 
verantwoordelijk zou zijn.
En toen kwam die dinsdagochtend het bericht van 
aanhouding op Centraal Station. Binnen no time deden 
er veel geruchten de ronde: er zouden explosieven zijn 
aangetroffen; twee regeringsleiders waren nog niet 
gearriveerd bij het World Forum vanwege deze aanhou-
ding. Als politie en OM kregen we al vrij snel de informa-
tie dat deze aanhouding niet NSS-gerelateerd was, er 
geen explosieven aanwezig waren en de wapens die deze 
man bij zich had hoogstwaarschijnlijk van een inbraak in 
Haren afkomstig waren. Buitenlandse Zaken had al vrij 
snel duidelijk dat de verlate aankomst van twee rege-
ringsleiders niets te maken had met deze aanhouding. 
Binnen een kwartier zijn we geruchten gaan ontkrach-
ten. Het OM over de aanhouding, Buitenlandse Zaken 
over de regeringsleiders. En de geruchten en interesse 
voor de zaak namen onmiddellijk af. 
Al deze voorbereidingen van de afgelopen maanden 
zullen voor toekomstige samenwerkingen goed van pas 
komen.’

Zaken wist wie alle delegatieleden waren en wat hun 
status was, en waarbij het OM antwoord kon geven wat 
de mate van immuniteit betekende voor de afhandeling 
van een overtreding of strafbaar feit. Van te hardrij-
dende chauffeurs was tijdens de NSS geen sprake. Er 
waren vooral vragen over personen die een afgesloten 
gebied in wilden en beweerden bij de NSS te horen. 
Of zoals het telefoontje van de politie over deze niet-
betalende klant. Nadat deze Duitse mevrouw weigerde 
te betalen, reed de taxichauffeur met haar naar het 
politiebureau en werd ze aangehouden wegens oplich-
ting. Toen beweerde ze bij een NSS-delegatielid te 
horen en op weg te zijn naar zijn hotel. De politie heeft 
onmiddellijk contact opgenomen met de immuniteits-
cel. Zowel haar naam als de naam van het delegatielid 
waarbij ze beweerde te horen, stonden niet op de lijst. 
Voor haar dus geen immuniteit. De taxichauffeur wilde 
om onduidelijke redenen geen aangifte doen, maar 
omdat mevrouw geen identiteitsbewijs bij zich had 
kreeg ze uiteindelijk een boete. 
De dagen in de immuniteitscel waren positief voor  
de toekomstige samenwerking tussen het OM en 
Buitenlandse Zaken op het gebied van immuniteiten.  
Dit zijn vaak lastige zaken waarbij het niet per definitie  
zo is dat er niets zou kunnen vanwege immuniteit, maar 
overleg tussen OM en Buitenlandse zaken wel nuttig en 
noodzakelijk is.’

Tekst: Marianne Goet
Foto's:  Olaf Kraak/ANP, Wim van der Spiegel,  
Rob Wareman 

Nicole Vogelenzang, officier van justitie 
‘Ongeveer vijfduizend delegatieleden bezochten 
Nederland tijdens de NSS. Veel van die delegatieleden 
hebben een bepaalde immuniteit oftewel onschend-
baarheid.
Afhankelijk van hun functie kan dit een absolute dan  
wel een functionele immuniteit zijn. Stel, de chauffeur 
van een staatshoofd rijdt te hard. Als hij in functie is 
dan is die immuniteit heel anders dan dat hij dit in zijn 
vrije tijd doet.
Om de politie tijdens de NSS snel van advies te 
voorzien, is besloten een immuniteitscel te laten 
functioneren. Dit was een samenwerking waarbij OM 
en Buitenlandse Zaken gezamenlijk vragen over 
immuniteit beantwoordden. Waarbij Buitenlandse 

Yolanda de Groot:

‘Voorbereidingen  
hebben veel opgeleverd’



Het is vrijdag 1 maart 2013: een koude, grauwe dag. ’s Avond, als Ariane bij haar zoon 
op visite is, wordt bij haar thuis in Culemborg de achterdeur uit de sponning gelicht. 
‘Ik dacht dat kunststof kozijnen en deuren inbraakveilig waren, maar dat bleek een 
illusie. Tegen een koevoet en brute kracht is niks bestand, zei een agent.’ In de 
woonkamer trof Ariane een omgekiepte la, een overhoopgehaalde kast en op de 
bovenverdiepingen rommel op de grond. Een laptop was weg en de gouden sieraden 
van oma. ‘De inbrekers hebben eruit gepikt wat waarde had.’
‘Na de inbraak voelde ik me onveiliger: de achterdeur draai ik tegenwoordig op slot 
als ik naar boven ga.’ 
Ariane woont aan de rand van Terweijde, de Culemborgse wijk die geteisterd werd 
door een golf van inbraken. ‘Het was het gespreksonderwerp op verjaardagen.’ 
Ze deed aangifte en dacht nooit meer iets te horen. Maar binnen een week werd twee 
derde van de sieraden teruggevonden. Daarna kreeg ze een brief van het OM: dat 
jongens waren opgepakt. Vervolgens: dat ze drie maanden werden vastgehouden. En 
toen: dat het voorarrest werd verlengd.
‘In december werden gedupeerden op het stadhuis ingelicht over de strafzitting en 
kregen we hulp bij het invullen van het voegingsformulier. Een paar bewoners waren 
boos, dat er niets gebeurde, maar dat vond ik niet terecht.’
‘Ik kon niet naar de zitting, maar wilde wél weten wat er was gezegd. Daarom kreeg ik 
het requisitoir toegestuurd.’ 
‘De laatste brief ontving ik in februari: dat “mijn” inbreker als lid van een jeugdbende 
was aangemerkt en vier jaar had gekregen.’

GESPOT: 
bij de achterdeur in Culemborg

NAAM: 
Ariane Repelaer van Driel

LEEFTIJD: 
54 jaar

SLACHTOFFER VAN: 
inbraak

Foto: Ivar pel

      ‘Inbraak was gespreksonderwerp op verjaardagen’

    Gouden sieraden
       van oma


